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Mám radost, že je jaro! Mám radost ze života vracejícího se 
do normálních kolejí! 
Těším se na léto bez roušek! Těším se do kina i do divadla 
a na dovolenou! 
Jsem ráda za první injekci proti zákeřnému ‚koronáči‘! Ne-
vadí mi déšť místo slunečního svitu ani to, že jsem ještě 
nezasadila rajčata! 
Předpokládám, že podobně se cítí i většina čtenářů mě-
síčníku a těm, jimž to zrovna nejde, přeju, aby je trable příliš 
netrápily. 
V úvodu Úvodníku se, pokud vím, skoro pokaždé jaksi soukromě 
rozvášním a zpovídám se z vlastních momentálních pocitů. 
Možná to vůbec nikoho nezajímá, ale já mám vždy potřebu 
takto začít, asi to jinak ani neumím. Klidně první odstavce 
přeskočte… 
Hned první stránky měsíčníku se zabývají komplikovanou 
situací kolem nového povrchu podlahy při plánované 
rekonstrukci haly Bios. Červnové zastupitelstvo bude mít 
velmi těžkou pozici při rozhodování, kterému záměru dá 
přednost. Zastánci umělého povrchu jsou přesvědčení o své 
pravdě úplně stejně jako zastánci dřevěného. Obě varianty 
jsou možné, protože cena je téměř stejná. Oba povrchy mají 
podobnou životnost a ani údržba není u jednoho o moc 
náročnější než u druhého. Zdravotní rizika je asi těžké 
posoudit, úrazy se stávají na obou. Dřevěná podlaha je 
žádoucí, přímo nutná pro basket a vhodná i pro řadu jiných 
sportů, tu umělou preferují populární florbalisté, ale i jiní 
sportovci. 
V rubrice Téma jsme dali příslušníkům obou táborů rovnou 
příležitost seznámit se svými argumenty naše čtenáře. Spor 
rozetne červnové zastupitelstvo, ale jak?  
Ve Stalo se vyjadřuje v samostatných článcích názor na pro-
dej městských pozemků v Nádražní ul. opozice i současné 
vedení města. Samozřejmě jde o opačné postoje, jak je to na 
politické scéně všech stupňů běžné, je ale jistě dobře se 
s oběma seznámit.  
Delší rozhovor s dlouholetou vedoucí městské knihovny Jit-
kou Tomšů jsme vložili do rubriky Kultura. Paní Tomšů je 
žena na svém místě a byla radost si s ní popovídat.  
S uvolňováním protiepidemiologických opatření se zase 
ozývají naši stálí přispěvatelé, kteří začínají opatrně zvát na 
připravované akce. 
Aby měsíčník nebyl příliš obsáhlý, vynechali jsme tentokrát 
rubriku Žijí mezi námi. Podrobnější nahlédnutí do života 
a práce svérázné sedlářky - samouka paní Hany Procházkové 
proto zařadíme až do letního dvojčísla, které vyjde 1. čer-
vence. 
V tomto vydání časopisu nenajdete větší podrobnosti k 
očkování proti covidu-19 ani o testování ve městě, protože 
už jsou úspěšně zaběhnutá a občané vědí, co mají dělat a na 
koho se s případnými dotazy obrátit. Neznamená to však, že 
nepracuje krizový štáb města, který situaci naopak pozorně 
monitoruje. Důkazem je článek pana starosty v rubrice Stalo 
se. 
Přejeme všem radostné vykročení do léta, úspěšné ukončení 
školního roku, a hlavně zdraví a pohodu napořád.  
                        Lída Faflíková

ÚVODNÍK

Čarodějnice letos pouze neoživily náměstí, u některých děti plnily úkoly 

Ty pak stačilo vyfotit a poslat do NKC, kde na ně čekala odměna 
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První změna Územního plánu (ÚP) 
Zastupitelstvo vydalo změnu č. 1 územního plánu. Řeší pod-
něty, které město obdrželo až po jeho vydání.   
   
Výbor nebude 
Zastupitelstvo projednalo návrh na zřízení výboru zastu-
pitelstva pro média a komunikaci.  
V působnosti tohoto výboru by kromě jiného měla být 
činnost související s fungováním standardní redakční rady 
periodického tisku, aktualizace Pravidel vydávání Novo-
strašeckého měsíčníku a jeho Kodexu, vytvoření pravidel pro 
provoz facebookového účtu města a stanovení možností jeho 
pravidelné kontroly. Návrh přijat nebyl.  
  
Jednání o podlahové krytině v hale BIOS 
Při rozsáhlé rozpravě včetně několika příspěvků přítomné 
veřejnosti se projednávala rekonstrukce sportovní haly BIOS, 
konkrétně druhu nového povrchu podlahy.  
Nakonec zastupitelstvo přijalo usnesení, kterým si vyhradilo 
rozhodnout o konečném typu povrchu samo. Znamená to, že 
tato záležitost bude opět na programu jeho příštího zase-
dání.  
Do té doby budou k dispozici dva projekty ve variantě dřevě-
né a umělé podlahy. Na tento projekt byla městu přislíbena 
dotace, přičemž právě pro rozhodnutí o přidělení dotace 
musí město doložit projekt a rozhodnutí o výběru zho-
tovitele.  
Celkové předpokládané náklady projektu jsou 7 899 907 Kč, 
z  nichž dotace by činila 4 739 944 Kč a spoluúčast města 
3 159 963 Kč. 

Rozdělení grantů 
Zastupitelstvo svým rozhodnutím rozdělilo grantové pří-
spěvky v celkové výši 451 400 Kč pro 5 subjektů (TJ Sokol, 
HBC, DDM, Sportovní centrum a Junák). Přehled konkrétních 
příspěvků uvádíme zvlášť.  

Prodej pozemků v Nádražní 
Zastupitelstvo rozhodlo o prodeji tří stavebních pozemků 
v Nádražní ulici za celkovou kupní cenu 12 893 700 Kč. Pro-
dej čtvrtého pozemku v této lokalitě je dále nabízen. 
  
Starosta chybu neudělal 
Zastupitelstvo projednalo návrh zastupitele Mgr. Jiřího Ver-
nera, kterým mělo zastupitelstvo konstatovat formou usne-
sení, že došlo k nedodržení jednacího řádu v čl. 12 odst. 1.  
Zasedání zastupitelstva dne 25. 2. 2021 totiž starosta ukončil 
již ve 21 hod. Řídil se tehdy krizovým opatřením o zákazu 
volného pohybu osob v době od 21 do 05 hod., včetně 
doporučení ministerstva vnitra.  
Navrhovatel argumentoval výkladovým stanoviskem téhož 
ministerstva zveřejněným den před konáním tehdejšího za-
stupitelstva, kde je připuštěna možnost konání zasedání i po 
21. hod. Návrh přijat nebyl.  
Doplňujeme, že následně 5. května obdržel starosta do-
plňující stanovisko ministerstva vnitra k této konkrétní 
situaci, z něhož vyplývá, že jednací řád porušen nebyl. 
Starosta jako předsedající správně vyhodnotil krizové opat-
ření jako „jiný závažný důvod“ pro ukončení zasedání 
zastupitelstva, předvídaný v čl. 12 odst. 2 jednacího řádu.   

Jiří Tláskal

INFORMACE PRO OBČANY
Vybráno ze 14. zasedání zastupitelstva města 22. dubna

5. rozpočtové opatření 
Rada města přijala rozpočtové opatření, letos již 5. v pořadí, které je vyvoláno neplánovaným příjmem ve výši 244 tisíc ko-
run. Jedná se o příspěvek ze státního rozpočtu určený ke zmírnění negativních dopadů daňových příjmů obcí.  
  
Rekonstrukce hřiště Na Kocourku 
Na základě výběrového řízení rada města přijala jako nejvýhodnější nabídku společnosti PRAGOTRADE spol. s. r. o. na za-
kázku rekonstrukce školního hřiště Na Kocourku za cenu 3 195 015 Kč (bez DPH). Na tuto akci město obdrží dotaci ve výši 
2 454 825 Kč.  
Projekt řeší přístavbu zázemí atletického hřiště o další WC a skladovací prostory, vybudování zastřešené pergoly pro ochra-
nu před deštěm či sluncem, vybudování terénní tribuny a skluzavky, vybudování kanalizační přípojky a terénní úpravy svahu 
nad hřištěm. 

Jiří Tláskal 

Kritéria pro obnovu Hamira 
Rada města stanovila kritéria pro poptávku na zpracování dokumentace a studie proveditelnosti pro obnovu objektu býva-
lého Hamira s rozsahem možných nových účelů užívání: sport (tělocvična, squash, bowling, horolezecká stěna…), klubová 
činnost ve variantách.  

Vybráno z 63. zasedání rady města dne 26. dubna

Vybráno z 64. zasedání rady města dne 26. dubna
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Bude ve Sběrném dvoře zpětný odběr pneu a autobaterií?

Schválení zakázky 
Rada města schválila zakázku na opra-
vu dalších komunikací po stavbě kana-
lizace, a to Na Spravedlnosti, Nad Vět-
rákem a Nádražní. Za cenu 8 849 867 Kč 
s DPH. Práce provedou Technické služ-
by NS a společnost Metrostav. 

Nejvýhodnější nabídka 
Rada města na základě výběrového 
řízení přijala jako nevýhodnější nabíd-
ku společnosti STAVKOM Veletice s.r.o. 
na  stavbu parkoviště před poliklinikou 
za cenu 2 693 702 Kč včetně DPH. 

Jiří Tláskal

Rozhodněte sami 
V rámci grantového programu „Roz-
hodněte sami“ rada města uložila 
realizovat oba přihlášené projekty: 
Veřejný automatizovaný defibrilátor, 
pro který v anketě hlasovalo 137 
respondentů a Knihobudky s 57 hlasy. 

Vybráno z 64. zasedání rady města dne 26. dubna

Společnost GREEN Logistics CZ s. r. o., zastoupená Ing. Davi-
dem Hrabinou, oslovila vedení města se žádostí o vytvoření 
zpětného odběru pneumatik a autobaterií ve Sběrném dvoře 
(SD) Technických služeb. Jedná se o vytvoření prostoru, kte-
rý by si společnost smluvně pronajala a kde by se odevzdá-
vané pneumatiky a autobaterie shromažďovaly a po dosažení 
určitého počtu odvezly.  
V současné době máme ve SD velkoobjemový kontejner, kte-
rý je po naplnění pneumatikami (dle velikosti cca 150-200ks) 
odvezen k likvidaci do společnosti Rumpold s.r.o. v Kamen-
ných Žehrovicích. V loňském roce (2020) jsme za tuto službu 
občanům zaplatili 88 000 Kč (vč. DPH) a pneumatik se od-
vezlo 11 t. 
Principem zpětného odběru výrobků s ukončenou životností 
je povinnost výrobců přispívat na likvidaci a znovuvyužití 
svých produktů. Tímto způsobem průběžně spolupracujeme 

třeba se společností Elektrowin, která nám zdarma odváží 
pračky, lednice, mrazáky a drobné el. spotřebiče a se spo-
lečností Asekol, která likviduje zdarma televizory, počítače 
a monitory.  
V současné době může občan do SD odevzdat jen čtyři 
pneumatiky za rok. Pokud bychom zřídili zpětný odběr, 
občané limitováni již nebudou. Na místo zpětného odběru 
budou moci odevzdávat pneumatiky a autobaterie i lidé 
z okolí. To by zřejmě znamenalo pro obsluhu SD větší nároky 
na organizaci skladování a častější odvoz, na druhou stranu 
by město s odvozem a likvidací pneumatik nemělo prakticky 
žádné náklady. 
Vzhledem k tomu, že zřízení zpětného odběru pneumatik by 
městu přineslo v odpadovém hospodářství úsporu cca 90 000 
korun ročně, odbor investic zřízení zpětného odběru dopo-
ručuje radě města schválit. 

Vladimír Kozel

Rozhodněte sami – vyhodnocení, realizace 

Zastupitelstvo města schválilo na svém zasedání 17. prosince 
2020 rozpočet města na rok 2021.  
Ve třídě 5 – běžné výdaje - položka 6409 (příspěvky, granty) 
byla alokována částka 300 000 Kč pro nový grantový titul. 
Rada města schválila pravidla tohoto grantového systému 
dne 18. 1. 2021 (usnesení č. 931) pod titulem „Rozhodněte 
sami“. 
Do programu byly podané dvě žádosti, které byly radou 
města postoupeny k hlasování.  
Jednalo se o:  
Žádost Radima Rybáčka s projektem Knihobudky pro Nové 
Strašecí 
Žádost Sdružení hasičů Čech, Moravy – Sbor dobrovolných 
hasičů Nové Strašecí s projektem Veřejný automatizovaný 
defibrilátor 
HLASOVÁNÍ 
Hlasovat mohli pouze občané starší 18 let a s trvalým po-
bytem v Novém Strašecí.  
Hlasování bylo možné jednak ve webové aplikaci na in-
ternetových stránkách města Nové Strašecí a osobně do po-
datelny MěÚ.  

Každý hlasující měl k dispozici 2 kladné a 1 záporný hlas, 
které mohl využít dle svého uvážení.  
Rada města si vyhradila právo rozhodnout o případném vy-
řazení z dalšího procesu takový projekt, který v celkovém 
součtu (po započtení případných záporných hlasů) získá mé-
ně jak 100 hlasů.  

Hlasování proběhlo v termínu od 20. dubna do 4. května s 
využitím platformy Mobilní rozhlas. Anketu vyplnilo cel-
kem 197 respondentů. 
Výsledky:  
                                                             Pro          Proti 
Veřejný automatizovaný defibrilátor                137            23 
Knihobudky pro Nové Strašecí                             57            54 

Na základě schválených zásad byla realizace projektu 
Veřejný automatizovaný defibrilátor závazná. 
U druhého projektu je možné od realizace odstoupit.  
Po projednání přijala RM usnesení, kde schvaluje realizaci 
projektů Veřejný automatický defibrilátor a Knihobudky pro 
Nové Strašecí. 

Jan Bureš
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Tajemník se stal kurátorem
Rada města navrhla na květnovém jed-
nání zřízení nové funkce kurátora stra-
šeckých uměleckých sbírek a současně 
do ní jmenovala tajemníka městského 
úřadu JUDr. Jiřího Tláskala. Kromě 
díla malíře Viktora Olivy zahrnují 
umělecké sbírky města i fond obrazů, 
soch, historického nábytku, historic-
kých hodin a dalších předmětů (Statut 
uměleckých sbírek vydaný usnesením 
RM č. 1148 z 3. 5. 2010). 
Kurátor sbírky (kurátor sbírkového fon-
du, kustod sbírky) je odborník, který se 
stará o sbírku např. knihovny, galerie, 
muzea či archivu. Mezi jeho povinnosti 
patří rozhodování o pořízení nových děl, 
výzkum související s objekty sbírky, 
interpretace shromážděných děl, tvorba 
jejich popisů, katalogů apod. Kurátor 
nese výhradní odpovědnost za akvizici 
sbírkových předmětů a péči o ně. Roz-
hoduje o tom, jaké předměty se pořídí, 

z  díla Viktora Olivy již představuje 
sedmnáct obrazů (olej, kombinovaná 
technika, tempera), 11 kreseb, 2 plaká-
ty, obraz syna Viktora Olivy a 200 knih, 
které Viktor Oliva ilustroval nebo na-
vrhl obálku. 
Vedle fondu Národní knihovny ČR je to 
v republice nejucelenější sbírka těchto 
sto a více let starých, úžasných knih. 
Zdrojem přírůstků jsou především auk-
ce, přímé prodeje a antikvariáty z téměř  
celé republiky. 
Je nutné stále být v kontaktu s aukční-
mi galeriemi, s kunsthistoriky, antikvá-
ři, hlídat a sledovat.  
Pan tajemník měl o takovou práci dlou-
hodobý zájem. Vykonávat ji bude bez 
nároků na finanční ohodnocení a sa-
mozřejmě ve spolupráci s ostatními 
zaměstnanci města.  

Karel Filip

dohlíží na péči o ně a na jejich doku-
mentaci, provádí výzkum a sdílí jeho 
výsledky s veřejností prostřednictvím 
výstav a publikací. (překlad textu z článku 

Curator na anglické Wikipedii) 
Rada města svým usnesením č. 173 
ze dne 27. 4. 2015 uložila JUDr. Tláska-
lovi zahájit kroky k popularizaci osob-
nosti malíře Viktora Olivy, což činil 
velmi odpovědně a svědomitě. Během 
jednoho roku se mu podařilo zajistit 
pamětní desku na rodný dům malíře, 
vydání knihy Viktor Oliva – dekoratér 
všednosti a uspořádání první výstavy 
z  díla malíře v nově otevřené městské 
galerii v dubnu 2016.  
Městská galerie Viktora Olivy tímto 
způsobem zahájila svoji úspěšnou 
činnost a malířovo dílo se do ní vrací 
vždy, když se umělecké sbírky města 
mohou pochlubit novými přírůstky 
z  jeho tvorby. V současné době sbírka 

Dotační výzva z fondu Středočeského kraje 
 (podání žádosti a spolufinancování akce)

Na základě výzvy hejtmanky Středočeského kraje k podávání 
žádostí z fondů Středočeského kraje ze dne 9. prosince 2019 
jsou připravovány žádosti o dotace na některé akce. 
Například: 
Vybavení nového oddělení regionální literatury v městské 
knihovně z Fondu kultury a obnovy památek. 
Předmětem žádosti je pořízení vybavení knihovny (nového 
regionálního oddělení), a to konferenčních stohovatelných 

židlí, notebooku, projektoru, stolku pod projektor a pro-
mítacího plátna. Vybavení bude využíváno při pořádání be-
sed s promítáním pro děti, dospělé i seniory. 
Besedy budou určeny pro širokou veřejnost, nejen pro re-
gistrované čtenáře knihovny a také pro žáky místní základní 
školy. Předběžný odhad nákladů je 63 041 Kč, se spoluúčastí 
města ve výši 20 %, tj. 13 041 Kč. 

Karel Filip

Nejnižší nabídková cena byla jediným kritériem
Vedení města se v minulých měsících rozhodlo řešit obnovu objektu Hamiro a vzduchotechniku ve školní jídelně a v po-
liklinice. Odbor investic zpracoval poptávku cenové nabídky na zpracování projektové dokumentace ve stupni DSP a DPS, 
přičemž jediným kritériem byla nejnižší nabídková cena bez DPH. Lhůta pro podání nabídek končila 1. června. 

Karel Filip

Oprava místních komunikací a chodníků po dostavbě 
kanalizační sítě (ul. Na Spravedlnosti, Nad Větrákem a Nádražní)

V květnovém měsíčníku jsme informovali o záměru oprav 
komunikací po dostavbě kanalizace v ul. Pod Větrákem, Nad 
Tratí a Nad Nádražím s tím, že proběhnou v rozmezí dubna 
a května.  
Nyní následují ul. Na Spravedlnosti, Nad Větrákem a Nádraž-
ní. Vzhledem k složitosti kalkulace byl zpracován jak har-

monogram postupu oprav jednotlivých komunikací, tak 
cenové nabídky na jejich opravu. Předpokládaný termín 
stavby je červen–září s ohledem na postup výstavby kana-
lizace. Na cenových nabídkách dalších oprav komunikací 
s postupem dle harmonogramu se intenzivně pracuje. 

Karel Filip
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Na základě usnesení rady města č. 1015 ze dne 29. 3. 2021 
byla zveřejněna výzva k podání nabídky veřejné zakázky ma-
lého rozsahu na stavební práce - „Parkoviště před poli-
klinikou v Novém Strašecí a revitalizace přilehlého parku“. 
Lhůta pro podání nabídek byla stanovena do 16. 4. 2021. 
Zadavatel stanovil, že hodnotící komise bude pověřena 
všemi úkony spojenými s otevíráním obálek, posouzením 
kvalifikace, a posouzením a hodnocením nabídek. Hodnotící 
komise byla jmenována v počtu 3 členů. 
Výsledek hodnocení: 
V rámci základního hodnotícího kritéria pro zadání veřejné 

zakázky, stanoveného zadavatelem – nejnižší nabídková 
cena bez DPH – byla vyhodnocená na prvním pořadí jako 
nejvýhodnější nabídka č. 2 společnosti STAVKOM Veletice 
s nabídkovou cenou 2 226 200 Kč bez DPH. 
Vzhledem k velkému rozdílu nabídkových cen komise 
využila práva k ověření doložených referencí této nejvý-
hodnější nabídky. 
Všechna hodnocení majitelů referenčních staveb byla velmi 
kladná, bezproblémová byla realizace i administrace a cena  
díla bezkonkurenční.  

Karel Filip 

Parkoviště před poliklinikou a revitalizace parku

Na základě uloženého úkolu odbor investic (OI) zajistil zpra-
cování studie parkování v Rakovnickém sídlišti u Ing. Libora 
Křižáka, dopravního projektanta Ateliér Kprojekt s. r. o.  
Dle prvotního projednání jde o tzv. maximalizovaný návrh, 
tj. dle názoru zpracovatele buď nelze (rozsah stávající zeleně 
a dispoziční uspořádání) či není vhodné (zásah do vnitro-
bloku) vytvářet v Rakovnickém sídlišti více parkovacích míst.  
Studie zatím nebyla koordinována s projektem chodníku 
v ul. Lipová, což předpokládá vypuštění deseti parkovacích 
míst u ul. Lipová, a to jak pro záměr chodníku, tak pro exis-
tenci stávající vzrostlé zeleně. 

Předložená studie předpokládá na jihovýchodní straně a na 
severní straně kácení stávající zeleně, kterou však zpra-
covatel studie považuje za nekvalitní a nevhodnou do síd-
liště.  
Dle názoru OI lze toto kácení kompenzovat návrhem nové 
výsadby, který by měl být předmětem dalšího stupně 
projektové dokumentace, bude-li v projekčních pracích 
pokračováno. Při odpočtu parkovacích stání v Lipové ul. by 
dle maximalizované varianty k stávajícímu počtu 56 parko-
vacích stání v sídlišti přibylo 30 nových. 

Karel Filip

INFORMACE PRO OBČANY

Město obdrželo registraci žádosti o do-
taci na projekt Rekonstrukce školního 
hřiště, Nové Strašecí.  
Projekt řeší přístavbu zázemí atletic-
kého hřiště o další WC a skladovací 
prostory, vybudování zastřešené pergo-
ly, terénní tribuny, nerezové skluzavky, 
kanalizační přípojky a rekonstrukci te-
rénní běžecké dráhy ve svahu dle studie 

runách bez DPH. Termín pro podání 
nabídek byl do 7. dubna 2021 do 12 h. 
Do soutěže se přihlásily tři firmy. 
Nejnižší cenu 3 195 015 Kč bez DPH 
nabídla firma Pragotrade s. r. o. Pchery. 
Hlavní práce by dle jejího plánu  probí-
haly během prázdnin. 

Karel Filip

Ing. arch. Viktora Tučka a projektové 
dokumentace zpracované Ing. Martinou 
Dolejškovou. 
Pro vydání rozhodnutí o poskytnutí do-
tace bylo třeba provést výběr zhoto-
vitele ve veřejné soutěži a podepsat 
smlouvu o dílo.  
Základním kritériem hodnocení nabí-
dek byla nejnižší nabídková cena v ko-

Rekonstrukce školního hřiště

Studie parkování na Rakovnickém sídlišti

Z důvodu dlouhodobých stížností občanů na 
špatné možnosti parkování u hřbitova, došlo 
na návrh městské policie ke změně. Parkoviště 
bylo rozděleno na dvě poloviny, kdy jedna je 
určená pro návštěvníky hřbitova a druhá pro 
parkování občanů z okolí. 
Návštěvníci hřbitova budou mít k dispozici 
osm parkovacích míst s tím, že stejně jako 
u  Sokolovny zde budou muset parkovat 
s parkovacím kotoučkem.  

Co to v praxi znamená?  
Vzhledem k tomu, že parkovací čas je omezen 
na 2 hodiny, musí si řidič po příjezdu na par-
koviště nastavit na kotoučku čas začátku 

parkování. Pokud by řidič neměl parkovací 
kotouček, může čas napsat na papír a položit 
viditelně na palubní desku.  
Parkování je zdarma a je výhradně určeno 
pro návštěvníky hřbitova.  
Povinnost použít parkovací kotouček začíná 
a končí otevírací a zavírací dobou hřbitova. 
Občané z okolí mohou tato vyhrazená místa 
pro hřbitov využívat po zavírací době 
hřbitova až do opětovného otevření, tzn. 
od večera do rána.  
Parkovací kotouček lze zakoupit v pokladně 
MěÚ.  

Vladimír Kozel

Změna v parkování u hřbitova
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Rozhodněte sami, nový grantový titul
Kromě hlasování o preferenci přihlá-
šených projektů do výzvy Rozhodněte 
sami mohli občané vkládat i vlastní ko-
mentáře, kde vyjádřili názor na smyslu-
plnost či nesmyslnost celé akce či odů-
vodnění podpory své volby.  
Komentářů dorazilo celkem dvacet. Týka-
ly se jednak ankety samotné, ale obsa-
hovaly i náměty na další zlepšení. Některé 
byly obdobné. Do článku jsem vybral ty, 
které se této ankety přímo dotýkají 
a považuji za vhodné na ně odpovědět.  
Zdůrazňuji, že reakce občanů byly zcela 
anonymní. Nemáme žádné spojení s účty, 
ze kterých byly zaslané.  
Pro informaci uvádím, že výraznou 
většinou hlasovaly ženy, a to v 59 %, muži 
v 38 % a 3 % bylo anonymních. 
Celých 49 % respondentů bylo ve věkovém 
rozmezí 31-45 let, následovala skupina 
46-60 let a na třetím místě hlasovala vě-
ková skupina 61 a více let (15 %). Věková 
skupina 18-30 let skončila s 14 % na 
čtvrtém místě. 

Defibrilátor by mělo realizovat město 
ze svého rozpočtu mimo soutěž jako 
svoji povinnost... 
Tak jako tak bude defibrilátor pořízen 
z  městského rozpočtu. Občané však 
tento projekt podpořili a projekt se bu-
de realizovat.  
V případě, kdy by se ankety zúčastnilo 
více projektů a tento by neuspěl z dů-
vodu, že občané hlasovali pro jiné 
projekty a na tento už by se z finan-
čních důvodů nedostalo, bylo by možné 
ho i tak uskutečnit. Jen z jiného dotač-
ního titulu. 
Případně by se mohl o přízeň občanů 
ucházet v dalším roce, bude-li se tato 
výzva opakovat.  

Je třeba vůbec hlasovat, když oba 
projekty dohromady nepožadují tako-
vou částku, která byla vyčleněná? Ne-
mohou být podpořeny oba? 
Pokud některý projekt získá více zápor-
ných hlasů, realizovat se nebude. Získá-
li po započtení záporných hlasů méně 
než 100 kladných hlasů, může být také 
vyřazen. 
Jestliže jsou tedy v hlasování projekty, 
které v součtu nevyčerpají dohromady 
celkovou alokovanou částku, nezname-
ná to, že budou automaticky všechny 

Dle schválených zásad mělo proběh-
nout veřejné představení projektu, což 
ale bylo v této době poměrně kompli-
kované.  
Představení projektů bylo v dubnovém 
čísle měsíčníku i na facebooku – 
událost místních dobrovolných hasičů 
(je možné i dohledat). 
Zde jsou všechny informace, které po-
žadujete.  
Nicméně bychom pro případný další 
ročník doplnili požadavek detailní pre-
zentace projektu v elektronické formě.  
Ta by byla připojena ještě přímo do an-
kety, aby nebylo potřeba další infor-
mace dohledávat jinde. 

Bylo by dobré, aby občané předem 
věděli o této možnosti. Pak by se ne-
muselo psát, že se přihlásily jen dva 
projekty. 
Publikování proběhlo např. v únorovém 
čísle měsíčníku (str. 6), projekty byly 
vyvěšeny na stránkách města a také na 
facebooku dne 30. 1. 2021.                                         
h t t p s : / / w w w . f a c e b o o k . c o m /
novestraseci/posts/10157523002880723  
Informovanost k tomuto projektu urči-
tě byla.  
Je otázkou, jestli několikanásobné při-
pomínání nebude u některé části ob-
čanů vnímané spíše negativně.  

Fakt si myslíte, že knihobudky a de-
fibrilátor jsou věci, které obyvatele 
města pálí nejvíc...?!  
To je zase výsměch.  
Je potřeba udělat si trochu času a s ce-
lou akcí se blíž seznámit. Projekty 
navrhují občané/spolky atd., nikoli 
město jako takové.  
Vedení a příslušný odbor města jen 
posuzuje, zdali projekt není v rozporu 
např. s vlastnictvím pozemků, dalšími 
zájmy města apod. 
Občané pak o podaných záměrech hla-
sují ve veřejné anketě.  
Pokud se někomu nelíbí ani jeden, má 
právo hlasovat záporně a kladný hlas 
nedávat žádnému projektu.  
Můžete se v příštím roce zapojit a na-
vrhnout jiné věci.  
Pokud budou skvělé, občané váš projekt 
určitě podpoří. 

Jan Bureš

realizovány. Občané mohou svými zá-
pornými hlasy s projektem nesouhlasit 
a pak se realizovat nebude.  

Nejraději bych hlasovala kladně pro 
oba projekty, škoda, že to nejde...  
Anketa není smysluplná, když ná-
klady na oba projekty ani zdaleka 
nedosahují výše alokované částky. Oba 
projekty jsou prima a není logické 
zvolit jen jeden, když volba není vůbec 
nutná. 
Anketa má pochopitelně větší smysl, 
když je možnost vybírat z více žádostí. 
To se v letošním roce bohužel nepo-
dařilo. Je to první ročník a doba také 
moc nepřeje.  
Věříme, že v příštím roce bude zájem 
ze strany veřejnosti větší (pokud prog-
ram schválí zastupitelstvo v  rámci 
schvalovaného rozpočtu města na příští 
rok). 
Primárně se jedná o soutěž. Je tedy 
nutná volba a z principu není možné 
podpořit všechny přihlášené, byť jsou 
skvělé.  
Dle zkušeností z dalších měst mají 
občané např. dva hlasy pro a jeden 
proti. To je ale zpravidla v případě, kdy 
je v anketě více projektů než dva. Může 
nastat např. situace, kdy se vybírá z de-
vatenácti projektů a hlasující má dva 
kladné a jeden záporný hlas, (město 
Brumov-Bylnice, které je přibližně 
velké jako Strašecí).  

Bylo by dobré přiblížit důvod těchto 
návrhů. U knihobudky to bylo na-
psané stručně a jasně a celkově to ne-
ní žádná věda. Ale u externího defib-
rilátoru mám jako laik několik otázek.  
Bude to moci používat každý bez 
rozmyslu? Třeba děti z legrace při-
volávat pomoc?  
Pokud ne, kdo a jakým způsobem? Je 
to nutné, když mají defibrilátor hasiči 
na autě? 
Třeba ano, ale z jakého důvodu? 
Nejsme všichni hasiči a zdravotníci, 
abychom hned věděli jasný smysl 
tohoto projektu. Na ty otázky si do-
kážu tak nějak logicky odpovědět 
(zneužívání snad bude ošetřené a co 
když bude hasičské auto pryč). Chtělo 
by to být důslednější v představení 
projektu. 

https://www.facebook.com/novestraseci/posts/10157523002880723
https://www.facebook.com/novestraseci/posts/10157523002880723
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Na dubnovém zastupitelstvu se diskutovalo dlouho do noci
Dne 22. dubna 2021 se uskutečnilo nebý-
vale dlouhé zasedání zastupitelstva měs-
ta. Jednání trvající do pozdních večerních 
hodin se přitom chvílemi neslo ve velmi 
zjitřené atmosféře. Přítomná veřejnost 
se  nejvíce zajímala o budoucí podlahu 
v hale BIOS a o odprodej městských po-
zemků v Nádražní ulici.   

O podlaze v Biosce se musí jednat  
Zastupitelé za SPOLEČNĚ pro Nové 
Strašecí a Pecínov svým návrhem otev-
řeli dlouho potřebnou diskuzi o tom, 
jaký povrch bude zvolen při rekon-
strukci podlah v hale BIOS. Původně 
se totiž zdálo, a referoval o tom i regi-
onální tisk, že vedení města dalo oproti 
původním plánům přednost umělému 
povrchu. Prvotní zadání ale počítalo 
s  dubovými palubkami. Podle našeho 
názoru se radnice během svého rozho-
dování opřela o zavádějící informace – 
na základě telefonátů se zástupci spor-
tovních oddílů. Ti prý byli v drtivé vět-
šině pro umělou podlahu. Toto řešení 
jsme od počátku vnímali jako neprů-
hledné. 
Dostali jsme k dispozici dokument, 
podle něhož většina naopak upřed-
nostňovala dřevo či se k věci stavěla 
neutrálně. Přirozené by bylo, aby město 
uspořádalo diskuzi všech zaintere-
sovaných stran, kde by se mohly 
všechny sporné otázky vyřešit. Nic 
takového se ale nestalo.  
První kolo veřejné debaty tak proběhlo 
až na dubnovém zastupitelstvu. K dané 
problematice se kupříkladu vyjádřili 
zástupci basketbalového či florbalo-
vého oddílu. Důležité je, že výměna 
názorů bude pokračovat. Doufáme, že 
nakonec bude nalezeno kompromisní 
řešení, které uspokojí výkonnostní 
i  rekreační sportovce. Na konci dlouhé 
rozpravy byl schválen náš záměr, aby 
o budoucí podobě podlahy v hale BIOS 
rozhodlo zastupitelstvo. Občané tak 
budou moci uplatnit své připomínky 
a názory během celého rozhodovacího 
procesu. Věříme, že vedení města nyní 
poskytne veškerou součinnost k tomu, 
aby došlo k férovému zvážení obou 
variant.  

Zbytečná privatizace městských po-
zemků 

lo se totiž o zájemce, který získal již 
dvě parcely a o třetí neměl zájem. Naše 
pochyby o správnosti dosažených čás-
tek prohloubil i  samotný posudek 
znalce, ve kterém spatřujeme nedostat-
ky, např. pro stanovení ceny za tyto 
pozemky byly použity ceny pozemků 
v Řisutech.  
Uvedené částky jasně ukazují, že někte-
ré pozemky bylo možné prodat za vyšší 
ceny. Řádově se mohlo jednat o  sto-
koruny, což při průměrné výměře 
zhruba 1 500 m2 znamená stovky tisíc 
korun.   

Mediální výbor zřízen nebude 
Společně s kolegy z ODS a STAN jsme 
chtěli vytvořit nový orgán zastupitel-
stva, na němž by byly diskutovány 
důležité otázky týkající se městských 
mediálních prostředků (měsíčník, face-
book, webové stránky) a samotné ko-
munikace mezi městem a občany. 
Veřejná kontrola obecních médií je 
v  dnešní době naprosto nezbytná. A s 
důrazem na transparentní samosprávu 
také přirozená. Většina zastupitelů však 
byla opačného názoru.  
Náš návrh byl zamítnut s neurčitým 
tvrzením, že se výše zmíněné proble-
matice bude věnovat již existující ko-
mise rady města. Připomínáme, že tato 
platforma se v minulosti zabývala 
především tvorbou ankety spokojenosti 
obyvatel města.  
Chceme věřit, že nezůstane pouze 
u slov a komise se začne novým výzvám 
brzy věnovat.  

Jan Verner   

Dalším klíčovým bodem projednáva-
ným na dubnovém zastupitelstvu byl 
prodej pozemků v Nádražní ulici, jež 
tvořily někdejší školní zahradu. 
Od  počátku jsme zastávali stanovisko, 
že by dotčené parcely měly ve vlast-
nictví města zůstat.  
Důvody jsou nasnadě: Zbavovat se 
městského majetku ve chvíli, kdy ceny 
nemovitostí neustále stoupají, považu-
jeme za neprozřetelné. Pokud potřebu-
jeme vykrýt schodek v rozpočtu, proč 
nezvážit možnost úvěru? Je pravděpo-
dobné, že bychom dosáhli výhodného 
úročení. Vedle toho se domníváme, že 
pozemky se daly využít jako rezerva pro 
případné směny s jinými vlastníky, 
protože město nemá v dosahu centra 
dostatek parcel vhodných pro budování 
občanské vybavenosti (např. stavba 
školských a zdravotnických objektů, 
veřejné parky, parkoviště aj.).  
Koalice nicméně naše námitky nevysly-
šela. Tři ze čtyř dotčených pozemků tak 
změnily majitele. Namísto prodeje pro-
střednictvím realitní kanceláře, kde by 
se licitováním mohlo dojít k maxi-
málním cenám, bylo přikročeno k obál-
kové metodě. Takto se reality skutečně 
profesionálně neprodávají.  
Považte, čtyři parcely a sedm nabídek. 
Navrhované ceny přitom byly různé. 
2 601 Kč za m2, o korunu více, než byla 
odhadní cena – prodáno. Další 2 704 
Kč/m2 – prodáno. Do třetice 3 101 Kč/
m2 – znovu prodáno. Poslední nabídka 
činila taktéž 2 601 Kč/m2, v  tomto pří-
padě nicméně k odkupu nedošlo. Jedna-

Chystaný nový povrch sportovní haly vzbuzuje emoce                 Foto archiv MěÚ
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Zastupitelstvo města Nové Strašecí na svém dubnovém jed-
nání schválilo prodej tří stavebních parcel v Nádražní ulici.  
Město má v této lokalitě celkem 4 stavební parcely. V sou-
vislosti s dostavbou kanalizace jsou tyto pozemky zasíťo-
vávány (vodovod, kanalizace a elektřina). 
Důvodem je skutečnost, že po výstavbě kanalizace dojde 
v této ulici k obnově povrchu. Naším zájmem je, aby se mi-
nimalizoval následný počet výkopových prací, pokud by 
se pozemky měly využít později jako stavební parcely.  
Samotná příprava k zasíťování probíhala již ale mnohem dří-
ve, neboť původní katastrální hranice těchto pozemků neby-
ly v souladu se stavebními parcelami pro rodinnou zástavbu. 
Návrh katastrálních hranic jsme řešili ve spolupráci s měst-
ským architektem.  
Z jedné i druhé strany jsou rodinné domy, a proto se do-
mníváme, že nejlepší využití je opět pro rodinnou zástavbu. 
Tu koneckonců předpokládá i územní plán. Pozemky jsou 
poměrně svažité, což znemožnilo vytvořit menší parcely. 
U komunikace jsou navíc vzrostlé lípy.  

Občanská vybavenost určitě bude 
Některými zastupiteli na dubnovém zastupitelstvu byl 
vznesen návrh, ať město tyto pozemky neprodává s tím, aby 
byly v budoucnu využity pro případné směny za jiné, 
zejména pro občanskou vybavenost.  
K navýšení pozemků pro občanskou vybavenost už ale také 
konáme řadu kroků.  
Naše představa je, že areál stávajících technických služeb 
(TSNS) bychom případně přemístili do průmyslové zóny 
severovýchod, poblíž areálu STK.  
V roce 2020 již město zakoupilo dva klíčové pozemky, jejichž 
majitelé je nechtěli směnit, ale prodat. Právě nyní se řeší 
získání dalších tak, aby výsledný tvar byl „rozumného tvaru“. 
Ne vždy je tedy směna možná.   

Přestěhují se technické služby? 
Případné přemístění TSNS už nebude otázkou současného 
volebního období končícího v příštím roce. Zabývat se jím 
bude následující vedení města stejně tak, jak se průběžně 
diskutovalo už dříve. Myšlenka přestěhování TSNS není 
nová. Pozemek, kde nyní sídlí, je z pohledu rozvoje dalších 
služeb pro město zcela klíčový. Jednak je v centru města, 
jednak je téměř rovinatý. Plocha je cca 8500 m2. Bylo by 
možné na něm postavit např. další sportovní halu, bazén, 
školku, park atd.   

Hamiro – místo dalších možností 
Naše další úvahy k rozšíření občanské vybavenosti jsou 
směrovány do části areálu bývalého Hamira. I zde má město 
nemalé množství pozemků. V současné době aktivně 
prověřujeme možnost využití hlavní budovy a okolí pro kul-
turně sportovní využití.  
V roce 2020 proběhlo její detailní digitální zaměření a nyní 
je v realizaci studie využitelnosti. Je nutné zmínit, že po-
dobné historické zátěže, tzv. brownfieldy, resp. jejich 
revitalizace, jsou nemalou částí pravidelně dotačně pod-

porovány ze státního rozpočtu. Bylo by tedy možné takové 
možnosti využít a se zapojením rozumného objemu fi-
nančních prostředků z městského rozpočtu nabídnout obča-
nům města i další kulturní nebo sportovní možnosti.  
Pokud se to podaří, můžeme říct, že další plochy pro ob-
čanskou vybavenost vzniknou zde, a to na úkor územním 
plánem definované plochy průmyslového využití.   

Prodej a nákup nebo úvěr? 
Město má ještě pozemky v lokalitě „Na Pískách“ a je zcela 
zřejmé, že jejich rozloha bude větší, než bude pro občanskou 
vybavenost v této lokalitě potřeba.  
Tímto chceme občany informovat, že pozemky pro občan-
skou vybavenost rozhodně nezanedbáváme. Naopak. Spíše 
se zde řeší nedostatek finančních prostředků spojených s vý-
stavbou oné občanské vybavenosti.  
V souvislosti s nákupem pozemků v průmyslové zóně se-
verovýchod pro případný nový areál TSNS jsme už ně-
kolikrát uváděli, že máme zájem ho financovat z výnosu 
prodeje těchto stavebních parcel. (prodám pozemek – kou-
pím pozemek).  
Je skutečností, že výnos z prodeje 4 stavebních parcel bude 
vyšší než realizovaný nákup pozemků v průmyslové zóně. 
Vezměme ale v úvahu, že jen v letošním roce má město 
naplánované investice do oprav chodníků po dobudování 
kanalizace za 20 mil. Kč a do veřejného osvětlení za 5 mili-
onů. 
To jsou za letošek opravdu velmi vysoké investiční výdaje 
do  komunikací. Možná někdo ze zastupitelů navrhne, ať si 
město vezme úvěr. I o této variantě hovoříme, ale v sou-
vislosti s jinou investiční akcí, než je obnova povrchů 
po dostavbě kanalizace. Taktéž je velmi důležitá.  

Zastupitelé za koalici MPR-RPM, ČSSD, Nezávislí 2018

STALO SE
Důvody pro prodej pozemků v Nádražní

Jednou z novinek sportovního vyžití v Novém Strašecí je pumptrack. "Boule", které 
prověří zdatnost cyklisty, najdete spolu s dřevěnými prvky v areálu fotbalového 
hřiště.                  Foto archiv MKSZ
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Jiří Šotka má novou pamětní desku

Dne 11. března 2020 prohlásila Světová 
zdravotnická organizace (WHO) šíření 
covidu-19 za celosvětovou pandemii. 
Ani rok poté nepřestala být aktuální 
otázka, kdy tohle všechno skončí. 
Většina vědců nepředpokládá, že virus 
někdy zmizí úplně. Budeme se muset 
naučit s ním žít. Nechci se zbytečně 
pouštět do nějakých debat, důvěřuji od-
borníkům.  
Mezi základní postupy prevence pande-
mií patří hlavně důsledné znemožnění 
dalšího šíření infekce od nakažených, 

Jsem rád, že se nám podařilo společně 
s  rakovnickou nemocnicí zřídit zde 
detašované pracoviště, kde se mohou 
naši občané dát očkovat.  
Vakcinace začala 26. ledna, kdy svoji 
první dávku dostalo dvacet našich ob-
čanů starších 80 let. Pokračovala potom 
každé pondělí. Postupem doby zinten-
zivnila na dvakrát týdně. 
Toto rozvrstvení nezáviselo na nás, ale 
na počtu vakcín, které do okresu přišly.  
K datu 3. května se u nás podařilo 
aplikovat 1409 dávek.  
V současné době probíhá očkování osob 
starších čtyřiceti let. Předpokládáme, že 
pokud by bylo dávek více, přešli by-
chom na očkování třikrát i čtyřikrát 
v týdnu. Jsme na to připraveni.  
Závěrem dovolte, abych poděkoval kri-
zovému štábu, který ve městě pomáhal 
spolu se mnou zvládat kritickou situaci. 
Nelze zde jmenovat všechny, kterým 
bych chtěl poděkovat za vstřícný přís-
tup.  
Další díky by určitě měly patřit jedna-
teli rakovnické nemocnice MUDr. Jed-
ličkovi, hlavní koordinátorce Mgr. Pal-
kové, MUDr. Mikešové, zdravotní sestře 
paní Macháčkové a celému kolektivu 
odboru kultury, sportu a RP.  

Karel Filip

bránění jí před vstupem do organismu 
a posílení jeho schopnosti ochránit se. 
K lékařským způsobům prevence patří 
očkování a preventivní podání účin-
ných léků.  
Krizový štáb v našem městě nezůstal 
jen u toho, aby zveřejňoval čísla pozi-
tivně nakažených, aby prováděl anti-
genní testování.  
V první fázi jsme se snažili, aby všichni 
obyvatelé měli roušky. Díky našim 
hasičům a policistům se dostaly do kaž-
dé domácnosti dezinfekce.  

V květnových dnech jsme si připomněli ukončení 2. světové 
války. Během pražského povstání projížděly Novým Straše-
cím německé motorizované jednotky.  
Často docházelo i k přestřelkám mezi nimi a místními oby-
vateli. K první a nejznámější přestřelce došlo na křižovatce 
na Čelechovice 5. května 1945 mezi 15. a 16. hodinou. 
Padl při ní zdejší stavitel Jiří Šotka. Tuto událost nám připo-
mínala malá pamětní deska v parčíku u Sběrných surovin. 
Pomníček se ale ocitl na soukromém pozemku a na desce se 
podepsal zub času.  
Vedení města se proto rozhodlo zhotovit novou pamětní 
desku a přemístit ji na druhou stranu silnice. Upravuje se 
tamní nevzhledný parčík, ale hlavně byl z úhošťanského 
lomu přivezen čedičový kámen a na něj umístěná nová 
pamětní deska z AG atelieru Gravis Netolice. 
Padlému spoluobčanovi se tak dostalo důstojnější památky. 

                   Vladimír Kozel Nová pamětní deska Jiřímu Šotkovi                  Foto Vladimír Kozel

Jak očkujeme v Novém Strašecí

I na úřadě procházíme všichni každý týden antigenním testováním            Foto Vladimír Kozel
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Z policejního deníku
Dne 5. dubna ve večerních hodinách 
oznámila strážníkům místní občanka 
napadení otce jeho vlastní krví – sy-
nem. Mladý pán přišel v odpoledních 
hodinách domů s početnou družinou 
a  v přístavku u domu zahájili zábavu. 
Po vyluzování nadměrného hluku byli 
z přístavku vykázáni. Celá parta odešla, 
ale netrvalo dlouho a vrátila se a ten-
tokrát se rozhodla usadit ve sklepě. 
Po vykázání i z této části domu se 
mladý pán přišel podívat do bytu, kde 
slovně osočoval oznamovatelku za zka-
žený večer. Jeho otec se mladé ženy 
zastal, což mladíka rozzlobilo tak, že ho 
nejdříve slovně a pak i fyzicky napadl. 
Oznamovatelka hbitě zasáhla a mladé-
mu muži pohrozila policií, což zabralo. 
Vzal do zaječích a při odchodu ještě 
stihl vysklít výplň dveří. Strážníci maji-
tele poučili o dalším postupu při řešení 
incidentu. 
Dne 10. dubna v odpoledních hodi-
nách si zdejší milovník umění po x le-
tech vzpomněl, že místnímu umělci 
zaplatil kdysi dávno za namalování 
dvou obrazů, ale obdržel pouze jeden.  
Z důvodu velké časové prodlevy od spá-
chání může být přestupek již promlčen. 
Pilní strážníci se přece jen vydali 
za  umělcem, který celou událost po-
tvrdil a sám si stanovil rozumný termín 
dodání druhého obrazu.  
Dne 11. dubna dopoledne se jedna 
informační tabule naučné stezky roz-
hodla, že si trochu odpočine. Záda ho-
dila na místě svého ukotvení, na stezce 
od rybníka Nový II směr Ruda, nohy ho-
dila pěkně přes cestu. Strážníci pořídili 
fotodokumentaci jejího jednání a podle 
polámaných silných větví ležících v o-
kolí lze usuzovat, že k povalení mohlo 
dojít i při silném poryvu větru.  
Dne 11. dubna v podvečer si pán 
z vedlejší vesnice ustlal pod lavičkou na 
nám. B. Smetany. Strážníci ho vzbudili 
a z místa vykázali.  
Dne 11. dubna v podvečer černý ďábel 
psí rasy využil situace při rekonstrukci 
plotu a vydal se řádit. Na Paloučku 
nalezl poklad z odpadkového koše 
a důsledně ho rozhrabal. Černý ďábel je 
strážníkům již známý, a proto se lovci 
spojili s majitelem, který s velkou ra-
dostí nadílku svého mazlíka uklidil 

Dne 18. dubna v noč-
ních hodinách byla už 
po několikáté strážní-
kům oznámena roz-
svěcující se okna ve 
školní budově. Stráž-
níci kontrolou zjistili 
skutečně různě se roz-
svěcující světla v ok-
nech. 
Následujícího dne byl 

kontaktován ředitel školy, který uvedl, 
že uklízečky nepřetahují pracovní dobu 
a na duchy nevěří. Jednalo se o vadné 
čidlo.  
Dne 21. dubna v dopoledních hodi-
nách oznámila místní občanka z Rakov-
nického sídliště, že jim do schránky 
přišel anonymní dopis s výhrůžkou 
na  likvidaci jejich psa, který občas ště-
ká. Oznamovatelka má pejska z útulku, 
který štěká, když je sám, což bývá velmi 
zřídka. V Rakovnickém sídlišti byly také 
nalezeny návnady s hřebíky. Proto si 
dejte na své miláčky pozor. Události 
jsou v řešení MěP. 
Dne 24. dubna v dopoledních hodi-
nách majitelka bytu oznámila, že již 
delší dobu neviděla vyjít z bytu jednoho 
nájemníka a má obavu o jeho zdraví. 
Tvrzení oznamovatelky, že nájemník 
nereaguje na klepání a nezvedá telefon, 
potvrdila na místě i jeho přítelkyně. Po 
zvážení všech okolností bylo rozho-
dnuto byt otevřít a učinit nutné úkony. 
Na místo byl přivolaný HZS, OO PČR 
NS a RZS. Hasiči byt otevřeli. Uvnitř 
pak hasič se zdravotníkem našli nájem-
níka, bohužel již po smrti. Věc si přev-
zala PČR. Upřímnou soustrast pozůsta-
lým. 
Dne 28. dubna v odpoledních hodi-
nách strážníci pátrali po gangu ‚kolo-
běžníků‘. Jezdili po chodníku oznamo-
vatelce, která se domnívala, že by moh-
lo dojít k jeho poškození. 
Gang strážníci našli. Skupina chlapců 
byla poučena o pravidlech BESIP. Kluci 
potvrdili, že skutečně jezdili po chod-
níku a uvedli, že jim v tomto místě 
nějaké dvě ženy nadávaly a jednomu 
chtěly sebrat koloběžku. Obě znesvá-
řené družiny se setkaly na neutrálním 
území a po náročném vyjednávání doš-
ly ke shodě.                     Stanislav Jahelka

a odvezl si ho.  
Dne 13. dubna v noč-
ních hodinách se Nové 
Strašecí stalo důležitým 
tranzitním bodem, přes 
který cestovali migranti.  
Strážníci na  žádost IOS 
PČR Praha provedli še-
tření na silnici II/237 na 
katastru města. Kluci byli 
dosti rychlí a už byli i  s 
kufry na vlakovém nádraží. Migranti se 
z nich naštěstí nevyklubali. Šlo o 
slovenské brigádníky vracející se z 
práce v nedaleké vesnici.  
Dne 16. dubna v odpoledních hodi-
nách se na nám. B. Smetany opět vrátil 
mužíček z vedlejší vesnice. Tentokrát 
nespal pod lavičkou, ale dělal hada 
po náměstí. Za pěšího doprovodu stráž-
níků byl doplazen do místa bydliště, 
kde si ho převzali spolubydlící. 
Dne 17. dubna po obědě poctivý 
nálezce předal strážníkům platební 
kartu, kterou našel na parkovišti v ul. 
Okružní. Velmi podrobným a důklad-
ným šetřením strážníků bylo zjištěno, 
že se jedná o kartu zaměstnance 
z  jedné místní firmy. Kontaktován byl 
ředitel, který si kartu převzal. Jednalo 
se o zaměstnaneckou kartu, která slouží 
jen pro účely stravování.  
Dne 17. dubna navečer se místní 
podnikatel nepohodl s jedním zákazní-
kem. Ten špatnou manipulací ničil jeho 
majetek. Strážníci na místě neukáz-
něného zákazníka kontaktovali. 
Na svou obhajobu uvedl, že mu auto-
mat sežral 20 Kč a on se nechal trochu 
unést. Za své jednání se strážníkům 
i  panu podnikateli omluvil a z místa 
odjel. 
Dne 18. dubna dopoledne při své běž-
né činnosti strážníci narazili na odsta-
vený automobil na silnici U Křížku. 
Řidič strážníkům řekl, že do jeho 
vozidla zezadu najel černý mercedes 
a ujel. A co se nestalo? 
Místní akčňáci u Fortenského rybníka 
zadrželi opilého řidiče a vzali mu klíčky 
od mercedesu. Na místě se zjistilo, že se 
skutečně jedná o vozidlo, které odjelo 
od nehody. Věc si na místě převzala 
SDN DI PČR Rakovník včetně řádně 
upravého řidiče.  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TÉMA

Umělý nebo dřevěný? Toť otázka...
To je v posledních měsících žhavé téma re-
zonující mezi strašeckými sportovci, kteří 
využívají sportovní halu Bios. Část z nich 
v  čele s oddílem florbalu je zastáncem 
umělého povrchu, část v čele s basket-
balisty je pro dřevěný a někomu je to 
jedno.  
Obě varianty mají svá pro a proti a dis-
kuze může být nekonečná. Příkladem byla 
hluboko do noci trvající rozprava na dub-
novém zastupitelstvu, které ponechalo ko-
nečné rozhodnutí svému příštímu zasedání 
v červnu. V mezidobí jsme oslovili po dvou 
zastáncích každého z názorů a jejich argu-
menty čtenářům předkládáme v pořadí, 
jak jsme je získali.  

Administrace žádosti o dotace 
Dle Ing. Jana Vitnera z investičního 
odboru města byla žádost o dotaci na re-
konstrukci haly Bios na Ministerstvo pro 
místní rozvoj ČR (MPMR) podaná v roce 
2017 a požadovaná částka byla přislí-
bená. Aby byla i proplacená, je nutné 
dodat další podklady, např. smlouvu 
s vysoutěženým dodavatelem díla. 
Původně byl v žádosti uveden dřevěný 
povrch, později však přišel nápad s umě-
lým. Pokud je důvod pro změnu záměru 
vážný, MPMR ji povolí, výše dotace se  
však nemění.  
V současnosti není rozhodnuto o typu 
povrchu, ani o dodavateli, ani o případ-
né změně v žádosti na MPMR. 

Kateřina Tučková – zastánkyně dře-
věného povrchu 
Pohybový specialista, lektor a trenér 
s  vázanou živností. Aby ji mohla vyko-
návat, absolvovala bezpočet vzdělá-
vacích akreditovaných kurzů, školení, 
seminářů apod. např. u prof. P. Koláře – 
DNS (Dynamická neuromuskulární sta-
bilizace), což je učení se ideálu pohybu 
a  předcházení zranění. Specializace 
stále rozšiřuje a  průběžně své znalosti 
zvyšuje u předních odborníků. 
V oboru začínala s cvičením kojenců 
a později svou praxi i vzdělání rozšířila 
na všechny věkové kategorie: větší děti, 
dospělé i seniory. Je tedy zřejmý odbor-
ník na pohybový aparát. 
Jaké námitky vznáší proti umělému po-
vrchu? 
„Jde proti mému přesvědčení o zdravém 
pohybu bez zranění. Dřevěný povrch je ur-
čitě vhodnější pro pohybový aparát všech 
věkových skupin pro své jednoznačné 
vlastnosti. Má na rozdíl od umělého dojez-
dovou plochu - skluznost. Nezabrzdí pohyb 

Marek Hartman – zastánce umělého 
povrchu 
Osm let je učitelem tělesné výchovy 
na zdejší základní škole. Florbal ve Stra-
šecí trénoval a moc si přeje, aby se tu 
hrál dál. Sám je fotbalista. Jednoznačně 
preferuje umělý povrch v Biosce.  
„Splňuje úplně všechny normy jako dře-
věný. Je to moderní materiál, mnohem lep-
ší než sendvičová parketová podlaha. 
Technologie jdou strašně rychle kupředu, 
takže i vlastnosti umělého povrchu se mě-
ní. Má jak plošnou, tak bodovou pružnost, 
nikdy mě z něho třeba - na rozdíl od palu-
bovek - nebolely nohy. Je třeba říct, že flor-
bal se ve Strašecí hraje 12 let ve všech 
v něm možných věkových kategoriích a vel-
mi úspěšně. Dohromady máme 93 hráčů. 
Dosavadní dřevěný povrch nám hodně 
ubližuje, protože ze 75 % se zápasy hrají 
na tom umělém. Naši hráči na něj nejsou 
zvyklí, technika hry se na obou površích 
hodně různí, a proto může být i příčinou 
některých úrazů. 
Máme výjimku z obecných pravidel florba-
lu, protože hřiště v Biosce nesplňuje roz-
měrové parametry pro  zápasy. Platí ale 
jen pro juniorky a dorostenky, družstvo 
žen musí jezdit na domácí utkání už osm 
let po okolí. Pokud vím, většina zdejších 
sportovců chodících do Biosky chce umělý 
povrch. Pro dřevěný jsou jen basketbalisté. 
Jejich ligové zápasy se totiž smějí hrát jen 
na palubovce a k tomu musí splnit ještě 
další podmínky. Jenže zdejší klub v lize 
zdaleka není.  
I tak v ní ale jsou kluby, které mají na po-
vrch výjimku, proč by si o ni nemohli 
zažádat, až v lize budou? Myslím, že úra-
zovost na obou površích je srovnatelná. 
Kdyby byly umělé podlahy tak nebezpečné, 
jak oponenti tvrdí, těžko by se  vyráběly. 

v jednom okamžiku, takže případný úraz 
není tak závažný. Tělo se sklouzne, na-
stane i pád, ale hybná síla těla pohyb 
nezastaví na místě tak, aby došlo k váž-
nému zranění, například křížového vazu 
kolene. Dá se totiž operovat, až když tělo 
už neroste, tedy v dospělosti, nehledě na 
to, že návrat po jakémkoliv vážném zra-
nění do světa sportu je velmi náročný 
a někdy i nemožný. 
Děti do 10 let nedokážou ještě své tělo, 
díky vývoji (zjednodušeně řečeno), dostat 
do takové hybné síly jako ti starší a riziko 
zranění je menší. Bohužel u starších již 
velmi narůstá.  
Dřevěný povrch je dle mého názoru pro 
sportovce v jakémkoliv věku bezpečnější.  
Navíc „Bioska“ má být víceúčelová spor-
tovní hala pro veškeré sporty, a to tuto 
skutečnost jen podtrhuje.  
Jednou z možných variant pro spokojenost 
všech včetně florbalistů, kteří hrají na u-
mělém povrchu rádi, je „mobilní“ umělý 
povrch, který lze rozbalit na ten dřevěný.  
Tento systém je projektovaný právě pro ví-
ceúčelové sportovní haly, aby bylo vyho-
věno naprosto všem, kteří nechtějí o dřevě 
‚ani slyšet‘.“  

Marek Hartman                Foto Lída Faflíková

Sportovní hala Bios                             Ilustrační foto
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TÉMA
Nesplňovaly by předepsané normy. Proti 
mobilnímu umělému povrchu v zásadě nic 
nemám, jen vím, že manipulace s ním je 
časově náročná a uskladnění obtížné.  
Je to patová situace. Výsledek nebude ře-
šením pro všechny kluby a některé nebu-
dou spokojené, ať bude jakýkoliv.“ 

Michal Bünter – zastánce umělého 
povrchu  
Pracuje jako školník na ZŠ NS, je radním 
a zastupitelem města. Jeho zásluhou 
se  otázka podlahy v Biosce otevřela, 
když se dozvěděl, že se letos bude na zá-
kladě přislíbené dotace od MPMR řešit 
její rekonstrukce.  
„Volali mi zástupci některých zdejších 
sportovních klubů s tím, že jim zamýšlený 
dřevěný povrch vůbec nevyhovuje. Na radě 
města jsem tedy slíbil udělat názorový 
průzkum a obtelefonoval asi 16 spolků 
a  sportovních oddílů, které Biosku pravi-
delně využívají. Nikdo z nich o brzké 
výměně podlahy nic nevěděl. Vydedukovali 
jsme, že bývalá vedoucí odboru kultury, 
sportu a RP jako zastánkyně basketbalistů 
do podkladů k žádosti o dotaci uvedla 
dřevěný povrch, aniž se poradila s dalšími 
sportovními oddíly.  
Průzkum mezi nimi jednoznačně odhalil, 
že většina chce multifunkční umělý povrch 
z nejmodernějšího materiálu. Mluvil jsem 
i  s basketbalisty a vzorky možných povr-
chů jsem jim ukázal.  
Uvědomuji si, že některé sporty přímo 
vyžadují určitý druh podlahy a jiný pro ně 
není vhodný. U nás jsou to právě basket-
balisté, jejichž mistrovské (ligové) zápasy 
palubovku vyžadují.  
Mohou ale požádat o výjimku a asi by ji 
dostali. Zatím jsou však teprve v nadre-
gionální soutěži, do ligy mají ještě daleko. 
Kromě povrchu by museli splnit také další 
podmínky.  
Jejich ambice chápu, ale co ostatní spor-
tovci? Třeba tenisté jezdili dvacet let tré-
novat do Rakovníka, protože na palubovce 
nemohou. Teď by mohli trénovat tady. 
Florbalisté naopak léta trénovali na dřevě, 
ale jejich zápasy se hrají na umělé pod-
laze.  
Nemyslím si, že by na ní bylo více závaž-
nějších úrazů. Vždyť se používá na světo-
vých šampionátech i na olympijských 
hrách! Navíc i pod ní by byl odpružený 
dřevěný rošt, s tím se počítá. V okolních 
obcích umělá podlaha už je a vyhovuje. 
Dřív naopak byla všude jen dřevěná a vši-
chni to brali. Když je ale možnost moder-
ních, trvanlivých multifunkčních povrchů, 
byl by hřích ji nevyužít.“ 

Myslím, že dostupným řešením by pro 
florbalové zápasy a některé tréninky mo-
hla být i hala s umělou podlahou ve Sto-
chově vzdáleném 5 km, informoval jsem se 
tam.  
Také existuje možnost mobilních koberců, 
které by se pokládaly na stávající dřevěnou 
podlahu a v současné chvíli se o nich pře-
mýšlí jako o řešení.  
Podle mého není fér, že by se basket 
ve Strašecí nemohl vůbec hrát a pro flor-
bal by se nic nezměnilo. 
Na umělém povrchu by tady poté nemohl 
hrát soutěž ani jeden ze současných klí-
čových klubů. Na tom dřevěném alespoň 
basket a florbalisté by na něm trénovali 
jako dosud.  
Faktem, který každý sportovec zná, je větší 
úrazovost pro nepatrnou skluznost na u-
mělé podlaze, to nemám potřebu komen-
tovat. Basket je nejen o běhání jako flor-
bal, ale o skákání, doskocích, prudkých 
změnách směru apod. 
Proto vyžaduje skluzný dřevěný povrch.“  
Vypadá to, že situace nemá řešení, které 
by uspokojilo oba tábory. Jak věc červ-
nové zastupitelstvo rozhodne, není v té-
to chvíli vůbec jasné. Musíme ale doufat, 
že sportovci dokáží přijmout "prohru".   
              Lída Faflíková

Jaroslav Bílek - 
zastánce dřevěného 
povrchu 
Je hlavním trenérem 
basketbalu ve městě, 
a nejen proto prefe-
ruje dřevěnou podla-
hu v Biosce. 
Uvědomuje si, že jde 
o spor především me-
zi basketbalem a flor-
balem, připadá si ale 
trochu v menšině. 
V radě nemá jeho ná-
zor přímou podporu.  
„Oba kluby jako jediné 
tady hrají výkonnostní 
soutěže a halu nejvíc 
využívají. Bohužel pro 
basketbal je dřevěná 
podlaha, ať už palu-
bovka nebo parkety, 
naprosto zásadní pro 
možnost hrát vyšší 
soutěže mužů a také 
starších mládežnic-
kých kategorií. Je jed-
ním z kritérií pravidel 
z roku 2019, tedy kro-
mě dalších požadavků. 
Myslím, že i ty bychom 
dokázali naplnit, jsou řešitelné. Na umě-
lém povrchu můžeme sice trénovat, ale ne 
hrát mistrovské zápasy. Vím, že je zde 
možnost požádat o výjimku, nikde ale není 
psáno, že ji dostaneme.  
Florbal ve Strašecí existuje déle než ba-
sketbal, proto je pochopitelné, že má za-
stoupení ve více věkových kategoriích.  
Počítáme s tím, že i my časem postavíme 
další družstva, pokud budeme mít odpo-
vídající podmínky a tím i motivaci. Naše 
celková základna čítá 89 členů, když vedle 
družstev ve Strašecí fungují i přípravky ve-
dené našimi trenéry ve svých domovských 
obcích Roztokách a Tuchlovicích.  
Domnívám se, že umělý povrch není 
pro  zdejší florbal tak nezbytný jako pro 
nás ten dřevěný.  
Florbalisté nemají předepsaný typ po-
vrchu, kromě extraligy mužů, která ale ve 
Strašecí není. Zápasy se tady nebudou 
nikdy hrát, protože stávající plocha hřiště 
v Biosce neodpovídá jejich předepsaným 
rozměrům a ani odpovídat nebude, to by 
se hala musela přestavět.  
Takže na novém povrchu budou opět jen 
trénovat, ať bude jakýkoliv.  
Vím, že ze 70 % hrají zápasy na umělém 
povrchu a ze 30 % na dřevěném a že si 
tudíž na svůj hendikep stěžují.  

Hlavní trenér basketbalistů Jaroslav Bílek     Foto archiv oddílu Kelti
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KULTURA
 Mezi knihami je dobře
Pravidelné příspěvky od pracovnic stra-
šecké knihovny jsou mnoho let neodmy-
slitelnou součástí měsíčníku. 
Předpokládáme, že i naši čtenáři si rádi 
připomenou pár podrobností o knihovně 
a její vedoucí Jitce Tomšů. 
Kromě samozřejmé, přirozené lásky a ob-
divu ke knihám miluje své i manželovy 
děti a všechna vnoučata, prioritní místo 
mezi oblíbenci ovšem zaujímá jezevčík Pif. 
Donutí ji prý totiž chodit denně na ales-
poň hodinové procházky. 
S manželem, náruživým skálolezcem a cy-
klistou, se léta vydávají na cesty po Čes-
ku, Itálii, Rakousku. Všude tam má svá 
oblíbená místa, kam by se ještě chtěla 
vrátit. 

Přibližte nám historii městské kni-
hovny  
Její počátky jsou velmi podrobně pop-
sány v knížce Městská knihovna Nové 
Strašecí v historii a současnosti, kterou 
se nám povedlo vydat v roce 2014 
ke 150. výročí založení. 
Já sama jsem do knihovny nastoupila, 
když sídlila v ulici 28. října nad dnešní 
Čs. spořitelnou. Tenkrát byla v přízemí 
hojně navštěvovaná hospoda U Slezáků. 
Do knihovny se chodilo průjezdem 
po  tmavém schodišti kolem hospod-
ských záchodů… nic moc kulturního. 
V  prvním patře bylo zvlášť oddělení 
pro děti a zvlášť pro dospělé, kancelář 
ve skladišti, na chodbě WC s umyvad-
lem se studenou vodou, o kuchyňce či 
šatně se nám mohlo jen zdát. 

Pro veřejnost je otevřeno pondělí, 
středa, pátek, celkem 27 hodin týdně. 
Používáme knihovnický systém Clavius, 
máme on-line katalog na internetu, 
webové stránky.  
Když je vše v normálu a neřádí covid, 
pořádáme u nás spoustu akcí. Pro škol-
ní děti exkurze, lekce informativní 
výchovy, autorská čtení, čertovské kni-
hovničení, čtení s písničkami, pasování 
na čtenáře. Pro dospělé zase přednášky 
a besedy (se spisovateli, cestovateli, 
zdravotnické či výživové), kurzy pro ši-
kovné ruce (plstění, drátování), zpívání 
koled. 
Máme zkrátka radost, když to v kni-
hovně žije a je veselo.  

Jak jste se stala knihovnicí? 
Vždycky jsem chtěla být paní učitelkou 
(moje vysněné povolání). To se trošku 
zvrtlo v posledním ročníku. Otěhotněla 
jsem, vdala se a hned po maturitě 
plynule přešla na mateřskou dovole-
nou. S péčí o dceru mi neskutečně 
pomáhal můj táta, tehdy už důchodce,  
měla jsem tedy celkem dost času. V Lá-
nech, kde jsem od svého narození 
bydlela, se hledala knihovnice do míst-
ní knihovny a já se přihlásila. 
Knihy se tenkrát stěhovaly ze staré 
budovy do místního kulturáku, takže 
jsem si budovala svou první knihovnu 
podle svého.  

Když jsme se měli stěhovat do součas-
ných prostor v Havlíčkově ulici, přišlo 
nám to jako zázrak. Stěhování ale bylo 
‚lahůdka‘, přes počáteční: „nebojte, naj-
meme stěhovací firmu…“ až po koneč-
né: „no, to stěhování si musíte zařídit 
sama…“.  
Nakonec jsme to zvládli díky pochopení 
TSNS a jejich brigádníků. Celá knihov-
na byla během jednoho měsíce v létě 
2008 přestěhovaná a od září se začalo 
půjčovat v nových, krásných, světlých 
prostorách.  
Máme centrální výpůjční pult, dětské 
i dospělé oddělení, samostatnou kance-
lář, kuchyňku, WC pro personál i pro 
veřejnost. A letos nově otevřené regi-
onální oddělení, kde je soustředěná 
literatura o Novém Strašecí a jeho oko-
lí.   

Takže jste nyní velmi spokojení? 
Naše knihovna je krásná. Nachází se 
v  pěkném prostředí, které se snažíme 
neustále vylepšovat. V současné době 
čítá 45 300 svazků knih, 35 000 pro dos-
pělé, 10 300 pro děti.  
I když bychom rádi měli většinu knih 
ve  volném výběru, z prostorových 
důvodů to prostě nejde. Přibližně dva-
cet tisíc jich je umístěno ve skladišti.  
Zaregistrováno máme 848 čtenářů, 269 
dětí a 579 dospělých (čísla jsou z konce 
roku 2020). 

Knihovnice v roce 2000  (vlevo Marie Kolářová, vpravo Jitka Tomšů)           Foto archiv J. T.

Vedoucí strašecké knihovny Jitka Tomšů



- *  -16

Protože jsem o organizování a fungo-
vání ale nevěděla vůbec nic, na pomoc 
mi přijížděly dvě knihovnice z Nového 
Strašecí, kam tehdy lánská knihovna 
metodicky patřila. 
Byly jsme zřejmě naladěné na stejnou 
notu, rozuměly jsme si pracovně i lid-
sky a paní vedoucí mi po roce nabídla 
stálé zaměstnání v knihovně ve Stra-
šecí.  
Pracuju zde už čtyřicet let. Doplnila 
jsem si odborné knihovnické vzdělání, 
později jsem zvládla i počítačové 
knihovnické programy Lanius, Clavius, 
k tomu základy Wordu a Excelu, včetně 
tajů webových a facebookových strá-
nek. Zkrátka, vzdělávat se musíme 
neustále…  

Jistě proběhly nějaké personální 
změny a výměny... 
Za svůj profesní život jsem měla něko-
lik kolegyň. V roce 1982 jsem nastou-
pila k mé první vedoucí v životě, 
Marušce Jánské, provdané Kolářové.  
Na  rovinu a s čistým svědomím mohu 
říct, že lepší nadřízenou jsem si ne-
mohla přát. Naučila mě vše, co o kni-
hovnictví vím. Obdivovala jsem její 
mírnou povahu, klid, vstřícnost. Byla 
jsem trošku víc impulzívní, ztřeštěná 
a  ona to vše tolerovala a vyvažovala 
svým klidem.  
Doplňovala nás tenkrát Anička Maiová, 
později Světlá. Ta se přivdala do No-
vého Strašecí ze Slovenska, byla spíše 
zakřiknutá, tichá, málomluvná. 
S Maruškou jsme ji češtinu poctivě uči-
ly a dnes už nikdo nepozná, že její ma-
teřštinou je slovenština.  
V roce 1998, kdy knihovna přecházela 
z  Okresní knihovny v Rakovníku pod 
správu našeho města, personální stav 
se zeštíhlel na dva úvazky a Anička mu-
sela odejít. 
Deset let jsme to táhly s Maruškou spo-
lu a její odchod do důchodu jsem nesla 
hodně těžce. 
Knihovna i já jsme měly ale veliké štěs-
tí, že nabídku na místo knihovnice 
přijala účetní z kanceláře městského 

Vy sama také doporučujete? 
Já se snažím číst kvůli čtenářům knížky 
všech žánrů. Takže nejen ženské čtivo, 
ale i detektivky, thrillery, historické ro-
mány. Nepřišla jsem na chuť fantasy, 
sci-fi knihám a nemusím moc životo-
pisy. 
Mám ráda psychologické příběhy, což je 
možná i poznat z mých Tipů od kni-
hovnice, které pravidelně uveřejňujete 
v měsíčníku.  

Jak přicházíte k novým titulům 
pro knihovnu? 
V dnešní době je nákup nových knížek 
o něco složitější. Musíme se převážně 
spolehnout na internet, na e-shopy. 
Osobně s tím nejsem moc spokojená, 
raději si knihu prolistuji, začtu se a pak 
teprve se rozhodnu, zda ji do fondu 
koupím. 
To dnes ale nejde, protože dealeři s kni-
hami za námi už tak často nejezdí, jako 
dříve. Musíme se tedy spolehnout na 
databázi, na recenze, doporučení a tipy 
od našich i jiných čtenářů.  
Sledujeme nabídky různých nakla-
datelství, navazujeme kontakty, ‚ukecá-
váme‘ rabaty a slevy. 
Už druhým rokem se neuskutečnil 
Knižní veletrh, na který jsme se s kole-
gyněmi vždycky moc těšily. Nabídka 
zde bývá široká a pestrá, vždy jsme 
vybraly spoustu titulů z různých žánrů. 
Tak snad za rok… 

U vchodu jsem viděla váš ‚útulek pro 
opuštěné knihy‘. 
Na mnoha místech republiky se roz-
běhly tzv. knihobudky. Něco podobného 
je náš útulek, kde čtenáři mohou 
odložit knihy pro ně už nepotřebné, ale 
pro jiného velmi žádané a zajímavé. 
Několikrát jsme zde měli i knihy z po-
zůstalostí, mnohdy se v nich ukrývaly 
poklady nejen knižní, ale třeba foto-
grafické anebo peněžní. 
Opravdu jsme jednou objevily i nema-
lou finanční hotovost. 
A dědicové, kterým jsme peníze vrátily? 
Řekli: „Děkujeme...“ 

Lída Faflíková

úřadu Jitka Sochorová. Ta se s odlišnou 
prací vyrovnala velmi rychle a přímo 
sršela novými nápady. Díky ní se roz-
běhla úzká spolupráce se základní 
školou i s mateřinkami. Předčítání dob-
rovolníků dětem je také jedním z jejích 
nápadů. 
Práce narůstala a zřizovatel kývl na na-
výšení počtu knihovnic opět na tři.  
Před pěti lety posílila naše řady Daniela 
Spieglová. 

A současný stav? 
Jitka Sochorová odchází koncem června 
do důchodu a v knihovně přivítáme 
další novou knihovnici. Vybrala jsem si 
perspektivní mladou ženu, která, jak 
pevně doufám, se v knihovně mezi čte-
náři a knížkami bude cítit jako doma. 
Udělám pro to maximum.  

Co se čte nejvíc?  
Naši čtenáři jsou velmi inteligentní a li-
teraturu mají rádi různorodou. Čtou se 
detektivky i historické romány, roman-
tika i ekologie, napětí i humor. Oblíbení 
jsou čeští autoři V. Cílek, V. Vondruška, 
F. Niedl, P. Hartl, P. Soukupová, P. Dvo-
řáková, R. Třeštíková, V. Hanišová, 
K. Lednická, J. Poncarová a další.  
Stále oblíbené jsou severské detektivky 
(Nesbö, Larsson, Mankell) i anglické či 
skotské (Rankin, Gardnerová, P. May). 
Často se půjčuje český cestovatel Ladi-
slav Zibura, novinářka Pavla Jazariová.  

KULTURA

Pasování na čtenáře 2019            Foto archiv J. T.

Knihovna je zase otevřená! – oprava  
V květnovém vydání měsíčníku byla chybně uvedená výpůjční doba knihovny. Správné termíny jsou: 
Po     8-12   13-17 hodin 
St      8-12   13-18 hodin  
Pá     8-12   13-16 hodin                         Za chybu se čtenářům omlouváme.                                                              -red-
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Jako hvězdy v temné noci – Jojo Moyes 
Vydalo nakladatelství Ikar v roce 2020  

Nakladatelská anotace: 
Alice Wrightová doufala, že sňatkem s pohledným Američanem 
Bennettem Van Clevem unikne sešněrovanému životu v Anglii. 
Jenže ani její manželství ani život v zapadlém koutě Kentucky se 
nevyvíjí tak, jak si představovala. Nadšeně tedy uvítá možnost 
zapojit se jako dobrovolnice do projektu takzvané Koňské kni-
hovny, který má za úkol šířit literaturu a vzdělanost v odlehlých 
oblastech Appalačských hor. 
Alici, Margery a tři další odvážné ženy čeká cestování na koních 
nebezpečnou divokou krajinou, boj s předsudky místních lidí 
vůči ženám, přistěhovalcům i lidem jiné barvy pleti, ale také 
nádherné ženské přátelství, soudržnost i láska. Jojo Moyesová 
ve svém nejnovějším románu tentokrát přináší výpravné 
historické drama z dob americké hospodářské krize, vycházející 
ze skutečných událostí.  

Tuto knížku jsem nemohla nečíst, vždyť se týká povolání 
knihovnice…  
A přímo v ní je věnování všem knihovníkům a knihovnicím 
na celém světě! 
Hezký příběh, po těch hrůzách válečných co jsem dopo-
ručovala minulý měsíc, úplné pohlazení. I když tenkrát nebyl 
život v horách vůbec jednoduchý, ženy se tu považovaly 
za  něco podřadného. Pojízdná knihovna – na tu dobu 
opravdu úžasný nápad. Román se odehrává uprostřed 
hospodářské krize, přesto autorka napsala příběh, který je 
pozoruhodně moderní. Knihovnice zde předávají znalosti, 

vozí lidem v zapadlých koutech nejen čítanky pro děti, ale 
také recepty, rady, příběhy ze života – zkrátka pomáhají šířit 
osvětu v mnoha směrech.   

Krásně napsaný, smutný, ale zároveň velmi silný příběh 
odvahy a touhy po spravedlnosti. 

Jitka Tomšů 

 Tipy knihovnice

Klub cesty za poznáním 
Dobrou zprávu máme pro všechny jeho členy a přátele.  
S ohledem na probíhající očkování a zlepšení epidemiologické situace jsme s paní Věrou Hrube-
šovou usoudily, že by mohlo být reálné obnovit činnost Klubu od září 2021.  
Více informací se vám pokusíme zprostředkovat v příštím čísle Novostrašeckého měsíčníku a na we-
bových či facebookových stránkách muzea. 

Barbora Honzíková

KULTURA

Letní kino o prázdninách 
Pokud jste fanoušky filmu a libujete si v letním počasí, máme pro vás 
skvělou zprávu!  
Ke sledování filmů pod širým nebem totiž všechny zve město Nové Strašecí, 
odbor kultury, sportu a rodinné politiky společně s putovním Kinem na ko-
lečkách. Dorazí na fotbalové hřiště stejně jako každý rok s kulturním 
zážitkem v nebývalé atmosféře, a hned se dvěma snímky. Na plátno 
‚letňáku‘ zamíří filmová potěšení z české filmové tvorby. 
V jeho hledišti se setkáme 29. července a 26. srpna.  
(změna programu vyhrazena - dle vládních opatření)  

   Tomáš Milbach, provozovatel

Z nových knih  
Česká detektivka 
Přibyl, T. – Smutný žhář 
Ptáčková, J. – Homunkulus 
Kubát, L. – Brutalita  
Cimický, J. – Ostrov smrti, tržnice Wang Fréres 
Cílek, R. – Zloděj snů 
Braunová, L. – Děsivé odhalení 

Romantika pro ženy 
Ivie, J. – Láska přes oceán 
Scott, A. – Únos šlechtičny, Zrušené zásnuby 
Andrews, I. – Křehký slib 
McKinley, T. – Slibuji ti, Annabelle  
Hein, M. (Walden, L.) – Dokud nás láska nerozdělí, 
Vyprahlé země 
Court, D. – Vánoční pohlednice 

Jitka Tomšů  
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Právě končící divadelní sezóna je jednou z nejpodivnějších 
v  historii divadla. Ze dne na den jsme se přesunuli z di-
vadelních sálů do virtuálního prostoru a naši herci vás 
prostřednictvím videozáznamu pozvali alespoň do svých 
domovů. Divadelní kultura tak našla nejen sílu, ale i novou 
formu v přístupu k divákům. Jeviště jsme sice opustili, ale 
divadlo nikoliv.  
Již na začátku letošního roku jsme přišli s myšlenkou 
zapojení sociálních sítí do běžného repertoáru a po vzoru 
velkých scén jsme se snažili alespoň o občasnou tvorbu. 
Počátkem března jsme pak definitivně zahájili on-line 
produkci s množstvím podcastů a klipů.  
Na našem on-line repertoáru máme i staré známé kousky, 
jako je již oblíbený podcastový pořad Čtení do ouška. Ten 
jsme si vyzkoušeli už v minulém roce. Čtení do ouška 
původně doprovázelo premiéru inscenace Tenkrát v Thé-
bách, kterou jsme uvedli v říjnu, přesně v den před 
posledním uzavřením divadel. Starověk nás neminul ani 
tentokrát a vracíme se snad s nejznámějšími řeckými bájemi 
v přepisu Eduarda Petišky, které si v podání členů našeho 
souboru můžete poslechnout ve volné chvíli nebo třeba 
před spaním. 

V květnu jsme spustili další on-line projekt, který jsme 
trefně pojmenovali Minutka poezie. Kromě prozaického světa 
bájí a mýtů zamíříme také do světa poezie. A proč minutka? 
Náš výběr vám při poslechu nezabere déle než minutu! Ale 
přesto jsme do příprav vložili veškerou sílu, která nám v této 
bezútěšné situaci zbývá, a výběr zaměřili na  odlehčující 
tvorbu českého divadelního režiséra a básníka Jana Borny, 
jehož mnohdy hořkosladké opusy v podání našeho herec-
kého souboru vám jistě vykouzlí úsměv na tváři. 
Čtení do ouška i Minutku poezie můžete zhlédnout na na-
šich sociálních sítích (Instagram, Facebook, YouTube) nebo 
přímo na webových stránkách www.alfa-studio.cz. Právě 
na našich stránkách nás můžete podpořit koupí dobro-
volného vstupného. 
Jsme rádi, že s vámi můžeme zůstat i v této době, a hlavně, 
že s námi zůstáváte vy, naši věrní diváci! Když bude situace 
příznivá, rádi se s vámi setkáme v nové sezóně. Čeká nás 
premiéra dlouho odkládaného Racka Antona Pavloviče 
Čechova nebo nově chystané absurdní komedie Eugena 
Ionesca, Plešaté zpěvačky. Těšíme se na vás!  

Klára Dolejší, Lukáš Jeníček

KULTURA
Jeviště jsme sice opustili, ale divadlo nikoliv

Noví členové souboru Anna Vitnerová a Ondřej Štáfek                                      Foto Jan Sýkora

http://www.alfa-studio.cz
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(24. 4. 1913 Neratovice – 21. 5. 1996 Praha) 

Herečka, muzikálová a operetní zpěvačka a šansoniérka Ljuba 
Hermanová patřila k těm známým umělcům, kteří měli blízký 
vztah ke krajině křivoklátských lesů. 

Narodila se rodičům Anně a Janu Hugovi Herrmannovým, 
křtěná byla Luběnka.  
Otec pracoval jako úředník na dráze ve Všetatech, matka by-
la nadšená ochotnice a odmalička podporovala dceřino umě-
lecké nadání. Již jako malá se učila na housle a vystupovala 
na jevišti v ochotnických představeních. V roce 1924 se ro-
dina přestěhovala do Prahy. 
Ljuba vystudovala gymnázium a s divadlem začala v dět-
ských představeních v Hudebním divadle v Nuslích. V době 
studií na gymnáziu projevila hlubší zájem o herectví a udě-
lala zkoušky na konzervatoř. Místo do školy však v šestnácti 
letech nastoupila jako herečka do smíchovské Arény, odkud 
přešla do Švandova divadla.  
Jako herečka a skvělá zpěvačka prošla celou řadou pražských 
i mimopražských divadel a scén, hrála v Bratislavě, u Weri-
cha a Voskovce v Osvobozeném divadle, v Novém divadle 
Oldřicha Nového a dalších. 
Svoji uměleckou činnost musela kvůli židovskému původu 
na nějaký čas přerušit pouze v době okupace. 
Byla skvělou představitelkou temperamentních a koketních 
dívek a její doménou se stala opereta. Spolupracovala také 
s  filmem. Objevila se v třinácti celovečerních snímcích, ale 
sama se necítila být filmovou herečkou v pravém smyslu 
slova. 
Od padesátých let často vystupovala v různých estrádních 
pořadech, nahrávala gramofonové desky a pravidelně 
vystupovala v televizi. Vystřídala celou řadu angažmá v řadě 
pražských divadel, ale nikde nevydržela dlouho. Hektický byl 
i její soukromý život, čtyřikrát se provdala. Byla mimořádně 
pohybově nadaná a díky své neuvěřitelné vitalitě zpívala 
a tančila do vysokého věku. 
V celém kontextu české populární hudby je právě Ljuba 
Hermanová považovaná za zakladatelku moderního českého 
šansonu. Předznamenala pozdější tvorbu dalších vynika-
jících českých šansoniérek, jako byla Eva Olmerová, Judita 
Čeřovská či Hana Hegerová. 
Od roku 1972 vlastnila chalupu na okraji křivoklátských lesů 

v Bělči, kam se velmi často vracela. Většinou tady pobývala s 
manželem celé léto a vyjížděla jen na svá vystoupení. Volné 
chvíle trávila odpočinkem na zahrádce. Pěstovala květiny, 
zeleninu, ráda a dobře vařila a velmi ráda chodila na houby 
do blízkých křivoklátských lesů. 
Často tu také přijímala návštěvy. Jezdila sem například 
Helena Růžičková s rodinou, Helena Vondráčková či Marie 
Rottrová. 
Ljuba Hermanová je pochovaná na Vyšehradském hřbitově 
v  hrobě označovaném jako „Pomník českým hercům“. 
Odhalen byl v roce 1999 a je ve společné péči Herecké aso-
ciace a Nadace Život umělce.  

          František Frolík

KULTURA

Ljuba Hermanová, vl. jménem Luběnka

Ljuba Hermanová              Foto archiv Františka Frolíka

Čarodějnice 2021 
Letošní čarodějnice byly stejně jako vloni netradiční. Přestože se slet s opékáním buřtíků na  fotbalovém hřišti 
z pochopitelných důvodů neuskutečnil, jsme velmi rádi, že se řada z vás na čarodějnicích podílela.  
Mnozí přispěli čarodějné výzdobě náměstí, další prostoru u jídelny nebo tím, že s dětmi prošli „Stezku Malé 
čarodějnice“ (viz snímky na straně č. 3.) 
Vám všem moc děkujeme. Pro ty, kteří si ještě svou odměnu za stezku nevyzvedli, připomínáme, že tak mohou 
učinit ještě začátkem června. 
Věříme, že příští rok se už opět sejdeme na fotbalovém hřišti a oslavíme svátek čarodějnic tak, jak se sluší a patří. 

Odbor kultury, sportu a RP politiky 
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Po dlouhé době jsme již téměř měsíc otevřeni pro veřejnost 
a velmi nás těší zájem o kulturní dění v našem městě. Vydařený 
Den s Kelty i vysoká návštěvnost muzea o tom jen svědčí. Držme 
si palce, aby se situace kolem covidu-19 uklidnila natolik, že bu-
deme moci pořádat kulturní akce bez omezení v takové podobě, 
v jaké jsme byli všichni zvyklí.   

„Svět kostiček®“.brzy skončí 
Neděle 13. června je poslední možný termín, kdy si mohou 
v  muzeu malí i velcí milovníci pestrobarevných kostiček 
Lego prohlédnout tuto herní výstavu.  
Historie Lego kostiček se začíná datovat už v roce 1932, kdy 
vznikají první stavebnice v dílně truhláře H. C. Chris-
tiansena, který vyráběl dřevěné hračky. Název vnikl z dánské 
věty lag godt, česky „hraj si dobře“. Od roku 1947 začala 
firma vyrábět hračky z plastu a o dva roky později vyrobila 
první kostičky spojované nízkými kruhovými výstupky.  

Krátce o autorovi výstavy 
Ing. Arch. Petr Šimr, Ph. D. má aktuálně ve sbírce přes 6 580 
Lego staveb. Uvádí, že si s Legem hrál od svých 4 let. 
Při  studiích na střední a vysoké škole na hraní neměl čas 
a  vrátil se k němu zároveň se sběratelstvím až v prvním 
ročníku doktorského studia. Kromě výstav se zabývá také 
zakázkovou stavbou z Lega.  

Co uvidíte u nás a co v Rakovníku? 
Expozice v Novém Strašecí zaujme asi spíše mužskou část 
návštěvníků, protože je složená převážně z vybraných 
silničních a leteckých modelů "A" továrních setů a oficiálních 
"B" alternativ z edice Lego® Technic® a vybraných robotů 
z  edice Lego® Bionicle®. Pouze modely červenobílého 
tahače s návěsem a Rally zlatého Mercedes kamionu jsou 
jako jediné dva kusy lepené a barvené modely z vlastní 
Lego® tvorby neznámého autora.  
Druhá část výstavy, která je k vidění v Muzeu v Rakovníku, 
přiblíží tovární sety kompletních edic např. Lego® City® 
a System®, Lego® Baby Primo® a velkým lákadlem je zajisté 
také Lego® město s vlakovým kolejištěm a pohyblivou 
vlakovou soupravou. 
 
Soutěž i herna 
Pokud navštívíte obě části výstavy, můžete zkusit své štěstí 
v tzv. kvízovce – soutěži o hodnotnou stavebnici Lego. 
K výstavě Svět kostiček® je rovněž připravena herna 
zaměřená na rozvoj imaginace, jemné motoriky a kreativity 
dětí. V pokladně si můžete zakoupit stavebnice Lego®. 
Výstava měla být v muzeu nainstalována déle jak dva 
měsíce, což nám bohužel trochu pokazila koronavirová 
epidemie, a my jsme byli nuceni zkrátit dobu jejího trvání. 
Bohužel výstavu ani není možné prodloužit, protože pan 
Šimr má nasmlouvané termíny již mnoho měsíců dopředu.  

Výstava neživých opiček 
Od čtvrtka 17. června můžete v našem muzeu navštívit no-
vou – jsme přesvědčeni, že pro mnohé přitažlivou – výstavu 
s názvem Životní sbírka neživých opic paní Věry Bradové.  

Určitě ji mnozí čtenáři znají nejen z jejího malého krámku 
poblíž náměstí. A jak se dostala k tak zvláštní zálibě, jako je 
sbírání různorodých opiček? 
„Jako malá holka, když mi bylo tak 6 let, jsme měli doma živou 
opičku a pojmenovali ji Honzík. Pečlivě jsme se o něj starali, 
krmili ho a oblékali. 
Jednoho dne nám ale utekl. Můj děda vyrobil klec, dal do ní ba-
nány a asi po třech dnech se Honzík chytil. 
Pak ho ale musel táta dát do ZOO. Náhradou mi koupil plyšo-
vou opičku, které jsem říkala Gabriel.  
Zhruba před 27 lety jsem dostala také plyšovou opičku, a tím 
moje sbírka začala. Když jsem měla narozeniny nebo svátek, 
dostávala jsem od svých dětí další a další. Podobně mě obda-
rovávali i ostatní známí, takže mi počty plyšáků i předmětů 
s motivem opiček pěkně narůstaly. Do dnešního dne jsem na-
shromáždila přibližně na 500 nejrůznějších plyšových opičích 
hraček. 
Touto výstavou se chci o svoji sbírku podělit s veřejností, tedy 
těmi, které téma zajímá a věřím, že jim udělá radost, stejně jako 
celá léta dělá mně," říká paní Bradová.  
V Novostrašeckém muzeu bude vystavena až do 5. září.  

Barbora Honzíková

KULTURA
Pozvánka do muzea 

Do stálé expozice muzea Keltové na Rakovnicku byl nově umístěn detailní model 
ohrazeného areálu Na Libeni u Mšeckých Žehrovic. Vytvořený byl na základě 
výzkumných poznatků obdobných opevnění u nás i v zahraničí. 
                   Foto archiv muzea 
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DĚTI, MLÁDEŽ, ŠKOLA

Dům dětí a mládeže 
Zhruba od poloviny května se v DDM rozjela obvyklejší činnost, kroužky začaly za určitých omezení 
pomalu fungovat. Natěšení byli vedoucí i děti a moc si přejí, aby už to tak zůstalo. Dobrou zprávou je, 
že všechny tábory jsou plně obsazené a všichni doufají, že se uskuteční. 
                                                  Jitka Samšuková

Dvorek v ZUŠ bude!
Každý rok už od roku 1999 pořádá Základní umělecká 
škola v Novém Strašecí a Sdružení rodičů a přátel ZUŠ 
krásnou akci DVOREK.  
Vloni byla tato tradice přerušena pandemií Covidu 
a vypadalo to, že se nebude konat ani letos. 
Ale vzhledem ke zlepšování epidemiologické situace 
svitla alespoň malá naděje, že DVOREK 2021 BUDE! 
Jeho podoba a průběh budou ale kvůli různým opatřením 
ze  strany ministerstva zdravotnictví a ministerstva 
školství upravené. 
Krásná VÝSTAVA prací žáků výtvarného oboru 
bude pouze v průjezdu do dvora školy.  
Doprovodné akce k výstavě jako je TANEČNÍ 
DEN, LITERÁRNĚ DRAMATICKÝ DEN i HU-
DEBNÍ DEN na Dvorku budou též jiné, než tomu 
bývalo zvykem.  
Důležité ale je, že vůbec budou a že nám i letos 
umožní ohlédnout se za celoroční prací dětí 
i  učitelů ZUŠ. A možná i  trochu poděkovat – 

dětem, rodičům a učitelům, že i letošní rok, který byl 
opravdu úplně jiný než všechny roky předchozí, 
nevzdali a zvládli, jak nejlépe dokázali. 
Na co se jistě všichni těší, je tradiční jazz-rockový 
večer na závěr celé akce. I ten by pod záštitou SRP ZUŠ 

mohl zdárně proběhnout. 
Na dvoře školy chceme přivítat hudební uskupení jako je 
JABLKOŇ, LA BANDA, LAKATOŠ, CHORUS LANEUM a 
naše ŽÁKOVSKÉ KAPELY. Je jisté, že i tato akce bude 
pravděpodobně omezena počtem návštěvníků a různými 

nařízeními ze  strany státu.  
Budeme reagovat na aktuální situaci. 
DVOREK 2021 už se chystá a pokud to jen trošku 
půjde, pak ve dnech 14. - 18. 6.  BUDE. 
Bližší informace o celé akci sledujte na našich 

webových stránkách www.zusbubu.cz a na infor-
mačních stojanech před budovou školy.  

Lenka Stránská

Snímky pocházejí z prvních letošních setkání dětí v kroužcích                        archiv DDM

http://www.zusbubu.cz
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Bylo léto, vedro bylo takové, že se i hadi celí museli schovat 
pod kameny. Sluníčko nevyčerpatelně svítilo. Ve vzduchu byla 
cítit pohoda letního dne.  
Kluci běhali po hřišti s míčem. Měli i sudího, který dohlížel 
na fair-play hru. Najednou rozhodčí odpískal konec. Naši kluci 
prohráli 3:2. Prohra běžela hlavou snad všem, skuhrá Bětka, 
slzy se jí derou do očí. Brankář Jirka se napil a nadával na klu-
ky z týmu. 
Nejrůznější hmyz byl všude přítomný. Starý čmelák poletoval 
kolem nosu farmáři Novákovi, na návsi u rybníka se jeho 
prase Kačka vyvalovalo v bahně a zdálo se, že se má opravdu 

jako prase v žitě. U nedalekého rybníka bylo tolik lidí, že si 
nebylo kam sednout.  
Ve slunečním parnu Patrik a Jonáš spravovali Báře kolo, Pa-
ta a Mata by mohli hrát z fleku. V rádiu oznamovali, že 
na hradě Koleč kontrolují technici padací most a tím na-
štvali nejen zahraniční turisty, kteří nemohli dovnitř hradu, 
ale i místní občany. 
Pomalu slunce zapadalo a celá vesnice se chystala ke spaní. 
Byl obyčejný srpnový večer.              
Možné řešení: hadice, konev, sud, hrábě, pila, rýč, sekačka, 
lopata, kolečko, srp                       Katka Bünterová

DĚTI, MLÁDEŽ, ŠKOLA

Svět, ve kterém žijeme
Tak se nazývalo téma jarní písemné práce z českého jazyka v 9. A zdejší ZŠ. Žákům ho zadala učitelka Alena Kellerová a měli 
ho zpracovat formou dopisu. Zasláním dvou z nejpovedenějších prací reagovala na výzvu redakce měsíčníku, který se roz-
hodl uveřejňovat některá zdařilá dílka amatérských autorů, studentů, a dalších. Přiložila i básničky a hravé skrývačky jako 
náhled do současných studentských literárních pokusů.  
(texty jsou původní, nejsou redakcí nijak upraveny)  

-red-

takový Emil Zátopek to byl běžec, možná by prý předběhl 
i našeho nejlepšího běžce Marsu. Nejnovější hrdinkou je ale 
Ester Ledecká, ta vyhrála olympiádu ve dvou různých spor-
tech. To je, co? Tolik šikovných lidí v jedné zemi. Hodně 
Čechů hraje různé sporty a daří se jim v nich. A ta příroda, 
doslova zemský ráj to na pohled. 
Jenže jak ty říkáš, každá věc má rub i líc. A i tahle země má 
tu druhou, ne tak pěknou stránku. Určitě tady žije i pár zlých 

lidí, kteří by pro peníze udělali všechno. Jak jsme je 
tak pozorovali, usnesli jsme se, že nejhorší 

vlastností těch „lidí" je závist. Je to opravdu 
hrozná vlastnost, nepřál bych ji ani nej-
většímu nepříteli. Toho si lidé všimli už 
dávno, a tak o tom ze začátku jen vy-
pravovali, potom psali a nakonec točili 
pohádky. V pohádkách se objevují záškod-
níci s těmi špatnými vlastnostmi a taky 

Honzové s těmi dobrými, aby je mohli 
přemoci a dostat princeznu a půlku království 

k tomu. Všechny pohádky končí vždy dobře, 
Česko ale dobře neskončilo. Jako asi všude na světě. 

I přes ty všechny hezké i nehezké věci je to moc krásný stát 
a rád se tam ještě někdy podívám. A vezmu tě s sebou, platí? 
Tak se s tebou musím pomalu rozloučit, protože to byl 
opravdu perný den, ale poznali jsme spoustu nového a já si 
určitě budu před spaním prozpěvovat české písničky, protože 
jsou moc hezké. A jak zpívá jeden český zpěvák „tak je přece 
krásně na světě," tak je to pravda a určitě jsem tam nebyl 
naposledy, měj se hezky, přeji dobrou noc. 
Babička Quita                                                           vnuk Vendelín 
Vesmírná 335 
Jupiter 900 
              Autorka: Kateřina Bünterová, 9. A  

Planeta země 
                                                                 Nové Strašecí, 11. 3. 2021 

Ahoj babi, 
dneska jsme byli na školním výletě na planetě Zemi.  
Moc se mi tam líbilo, ale moc nechápu proč ti tvorové, co 
tam žijí, prý se jim říká "lidé," nevyhazují odpadky do koše, 
ale radši je hodí do přírody. Dělají samé naschvály a chtějí 
všechno nejlepší. Jsou tam i hodní lidé, to ano, ti 
třeba pomáhají zvířátkům nebo těm, kteří jsou 
nemocní. Nejvíce mě zaujali hasiči. Ti 
mnohdy obětují svůj život, aby zachránili 
ten cizí. No není to super. Kdyby si viděla, 
co všechno už dokázali vymyslet, postavit 
nebo i zničit, šla by ti z toho hlava kolem. 
Právě teď se jim tam nežije moc dobře, 
protože jim tam řádí nějaká „chřipka“. 
Ale jinak se mají dobře, ale to si hodně lidí 
neuvědomuje. Ti, co mají hodně málo, jsou 
mnohem šťastnější, než ti, kteří toho mají hod-
ně, možná i na rozdávání. Existuje hodně typů lidí 
třeba bílí, černí nebo Asiati. Také mají všichni jinou víru 
a každý má rád někoho jiného. Ale všichni jsou super, a když 
se spojí, dokáží velké věci.  
Mě oslovila malá zemička jménem Česká republika. Na to, 
jak je malá, dokázala velké věci. Je to prý velmi udatný ná-
rod. Národ kutilů a pivařů. Nejvíc se mi na nich líbí, že se 
často smějí. Udatný národ se jim neříká jen tak pro nic za 
nic, ve své historii ukázali, že jsou velmi odvážní, chytří a vy-
trvalí. 
Mají nejlepší sportovce! Víš, že vyhráli i olympiádu v hokeji? 
To pak na jednom starém náměstí bylo tolik lidí a všichni 
měli takovou radost, že si to neumíš ani představit. Nebo 

Hledej zahradní nářadí  - SKRÝVAČKY
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                     Nové Strašecí, 10. 3. 2021 

Drahý dědečku,  
už tu s námi chvíli nejsi a možná bys byl překvapený, co se 
na Zemi děje. 
Jsem v deváté třídě, takže mojí největší starostí je získat co 
nejvíc bodů v přijímacích testech na střední školu. 
Zatím se mi docela daří, jezdím na logické olym-
piády a soutěže a někdy vyhraji. Mimo školu 
se  asi nejvíce věnuji florbalu, mám tam 
spoustu kamarádek, se kterými je legrace. 
A samozřejmě, jak je pro dnešní dobu 
typické, trávím spoustu času na telefonu 
či počítači. Elektronika se každý rok vy-
lepšuje. Máme spoustu vymožeností, jako 
třeba dotykové telefony, tablety, notebooky 
nebo třeba hlasem ovládané spojení telefonu 
s autem. Stačí za jízdy v autě nadiktovat, co 
chceš, komu poslat za zprávu, a auto ji samo 
napíše a odešle. Nebo když v televizi pustí reportáž, že 
je někdo vážně nemocný a potřebuje peníze na léky či ope-
raci, lidi z celé ČR se na něj složí přes posílání zpráv s část-
kou, kterou chtějí přispět. Ale i elektronika má své nevýhody, 
spoustu lidí ji zneužívá. Třeba v telefonu můžeš mít i apli-
kaci z banky, abys nemusel pořád chodit na pobočku. Bohu-
žel se ale může stát, že když ji nezabezpečíš dobrým heslem, 
někdo se do ní dostane a ukradne ti všechny peníze. 
Kapitolou samo o sobě jsou také sociální sítě. To jsou aplika-
ce, které můžeš mít třeba v telefonu a můžeš si pak jedno-
duše psát s kamarády, i když jsou v jiné zemi. Také zde 
můžeš sdílet fotky z dovolené nebo z tábora. Poslední dobou 
je moderní zdravý styl života, a to si myslím, že je jedna 
z  těch lepších částí našeho bytí. Stravovat se zdravě, cvičit 
nebo i přestat s kouřením, to vše je na sociálních sítích pod-
porováno. Ono je těžké se přemluvit k jakékoli změně, když 
si na to sám, ale když tě podporují další lidé, kteří procházejí 
stejnou změnou, pomůže ti to. Mojí nejoblíbenější sociální 
sítí je Instagram. I sociální sítě ale mají svoje nevýhody. 
Pokud nemáš soukromý účet, na kterém povolíš lidem, aby tě 
mohli sledovat, může se stát, že tě začne sledovat někdo, kdo 
nemá dobré úmysly.  

Víš, občas logiku dnešních lidí nechápu. Tisíce, možná i mili-
ony lidí protestují proti globálnímu oteplování, ale to přece 
ničemu nepomůže. Co kdyby každý, kdo jde protestovat, 
zasadil jeden strom. Vždyť by jim to zabralo jen pár minut 
a každý strom přidá naší planetě pár dní života, tak proč to 
prostě nezkusit. My jsme se o to snažili. S rodinou a známý-

mi jsme zasadili už možná i stovky stromů, ale je to 
sisyfovská práce, protože jeden lesík s už po-

vyrostlými stromy nám zapálili a u druhého 
nám pár dní po zasazení nových stromků 

některé porazili. 
A aby toho nebylo málo, sotva začal rok 
2020, je to jedna pohroma vedle druhé. 
Myslím, že se tak naše planeta snaží brá-

nit. Chce ukázat lidem, že ji vážně potře-
bujeme a neměli bychom ji ničit.  

Špatné je i to, jak se k sobě lidé chovají, navzá-
jem si ubližují, nadávají si a žalují na sebe. Občas 

mi připadá, že lidská rasa jsou stroje, poháněné 
pomstou, nenávistí a žárlivostí.  Naštěstí jsou tu tací, kteří se 
snaží lidem pomáhat nebo jim třeba jen zlepšit den. Vždyť 
kdyby se lidé místo neustálého mračení se, na sebe občas 
usmáli, byl by svět mnohem veselejší. 
Největším zlem dnešní doby jsou peníze, každý chce mít víc 
než ten druhý. Ten, kdo má peněz nadbytek, se s nimi jen 
vychloubá, místo aby si je užil, a ten, co má nedostatek, jen 
pomlouvá ty, kteří mají víc. Abych však nebyla nespra-
vedlivá, je tu také hodně lidí, kteří, když mají nedostatek, 
tvrdě pracují, aby se jejich rodiny měly co nejlépe a ti co mají 
nadbytek, pomáhají těm, kteří to nejvíce potřebují. 
Moc si toho nepamatuji, byla jsem ještě malá, když jsme 
o tebe přišli. Nicméně se mi vybavuje, jak jsme spolu vystři-
hávali vločky z papíru, jak jsem ti kradla hrášek z polévky 
nebo jak jsi mi házel čerstvé lívance z prvního patra, sotva je 
babička dodělala, když jsem si hrála venku. 
Věřím, že by ses na dnešní svět trochu mračil. Mně osobně se 
i přes všechny problémy a nedostatky líbí. Vím, že si na mě 
i na všechny ostatní tady dole pyšný a že jsi pořád s námi v 
našich srdcích.                                                 S láskou Tvoje Kája 
dědeček Karel, Andělská 606 
Nebe, 12. 9. 2005                          Autorka: Karolína Hajná, 9. A
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Kluk a vlk  
aneb jednoslabičná básnička  

Kluk byl sám, 
vlk šel tam… 
Pššt, už jde, 
je to zlé. 

,,Já vlk mám břich 
a nos a čich, 
dej mi svou kost, 
mám na tě zlost!“  

,,Ne, já tě mám dost 
a sám sním svou kost! 
Jdi pryč přes most, 
ty jsi zlý host!“ 

  

a je mi i líto trochu teď 
a proto až mi „tady“ řeknou: 
„Jeď!“ 

Vrátím se v jiné podobě, 
třeba jako kocour někde v 
Cordóbě…. 

 
Kateřina Suchopárková, 9.A

Pravdivý příběh 
Byla jsem kočka jménem 
Fouky 
a dělala mňouky mňouky,  

hodná, hravá, oblíbená,  
roztomilá a spokojená, 

žila jsem v klidné vesnici, 
žádnou blechu, veš a ani 
štěnici, 

vždy věrná svojí rodině, 
takže v mé poslední hodině, 

mi bylo trochu líto 
tak nečekaně opustit to 

Vlk vyl a zub jak nůž a šíp, 
kluk se bál, zmlk a jen píp. 
Dal mu ten špek a mrk a 
smrk, 
vlk srk špek v krk a krk krk. 

Kluk se lek, hek a klek, 
vlk řek: „Mňam,“ a pak, 
"ham“. 

Kde je kluk? 
Je to fuk! 
Dál už nic? 
No tě pic… 
 
    Kateřina Suchopárková, 9. A
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Český Krumlov - perla evropského významu
Historie města 
Nejkrásnější město České republiky, 
městská památková rezervace, památka 
UNESCO – tím vším můžeme charakte-
rizovat Český Krumlov, a přesto nedo-
kážeme vyjádřit všechnu tu krásu a pů-
vab, který se ukrývá v uličkách tohoto 
centra nejjižnějších Čech. 
Jeho zakladatelé Vítkovci si před rokem 
1274 vybrali ideální místo při mohut-
ném meandru řeky Vltavy. Postupně 
tady vznikaly tři relativně samostatné 
celky. 
Na skalní výšině na levém břehu Vltavy 
hrad, později zámek, pod ním podhrad-
ní městečko tzv. Latrán a na pravém 
břehu vlastní město, které zaplnilo 
ostroh ze tří stran obtékaný řekou. 
Rožmberkové, kteří Krumlov získali 
dědictvím v r. 1302, z něj postupně 
vytvořili středisko největšího panství 
v Čechách. Poslední Rožmberk Petr Vok 
jej pro dluhy prodal Rudolfu II. 
Od r. 1622 zde vládli Eggenberkové 
a později od r. 1719 Schwarzenberkové. 
Hradní a zámecký areál patří k nej-
větším ve střední Evropě. Na skalním 
ostrohu nad Vltavou vyrostlo během 
šesti století na čtyřicet budov a palá-
cových objektů, soustředěných kolem 
pěti nádvoří, včetně kouzelné zahrady. 

Vpředu staré město, za ním podhradní 
Latrán, a nad ním skalní hřeben s hra-
dem a zámkem. Na horizontu je auto-
busová zastávka, která je zároveň 
vyhlídkou na tento impozantní celek. 
Dobrý fotograf by měl být schopen 
udělat rychlou památeční fotku. 

Nádherné vnitřní město 
Než se dostaneme od parkovišť k nej-
starší části města, podzámeckému La-
tránu, musíme přejít tzv. vnitřní město , 
které je ze čtyř pětin obklopeno mean-
drem Vltavy. Je to středověké město 
s  nečetnými gotickými a renesančními 
skvosty. Nezastavit se na náměstí Svor-
nosti, to snad ani nejde. 
Sami uvidíte, že historické jádro je vy-
stavěno na velmi malém prostoru, který 
obepíná řeka, a možná uděláte to samé 
co my, a budete se „courat“ sem tam 
uličkami a objevovat jeden nevšední 
kout za druhým. 
Latrán 
Až se u hotelu Dvořák dostaneme 
k dřevěnému mostu pod zámeckou věží, 
jsme před Latránem. To je nejstarší část 
města, která vznikala společně s vý-
stavbou hradu a později zámku. Zjedno-
dušeně řečeno šlo o jejich hospodářské 
zázemí. Za mostem se asi po sto met-
rech dostaneme k zámeckému schodiš-
ti po levé straně, které vede nejkratší 
cestou do zámku.  

Jedinečný památkový fond vytváří 
v tomto místě zvláštní atmosféru jako-
by zastaveného středověkého času. 
Bylo velkým štěstím, že během posled-
ních dvou století byla historická část 
města ušetřena podstatných dopadů 
industriální sféry a nic nenarušilo její 
historický vzhled.   

Kudy pojedeme 
Ze Strašecí se do Českého Krumlova 
dostaneme přes Prahu po strakonické 
dálnici směrem na Příbram, Písek 
a  České Budějovice. V Budějovicích 
se  držíme směru na Dolní Dvořiště 
a Krumlov (210 km/2 hod. 41 min.). 
V Českém Krumlově se nijak nestre-
sujme, neboť parkování pro prohlídku 
historického centra najdeme ze všech 
příjezdů do města. Na velkém zámec-
kém parkovišti, pod Poštou (neboli par-
koviště Špičák) anebo ze západní 
strany u městského parku.  
V Krumlově sledujme směrovky na cen-
trum a za kruhovým objezdem na další 
křižovatce máme dvě možnosti.  
Buď pojedeme rovně a zaparkujeme 
pod poštou nebo pod zámkem anebo 
odbočíme doleva směr na Rožmberk a 
Objížďkovou ulicí (tak se skutečně 
jmenuje) dojedeme k parkovišti U Par-
ku. Tato trasa se mně líbí nejvíc, neboť 
z ní po průjezdu horizontu uvidíme 
všechny nevšední celky Krumlova. 

Panorama hradu a zámku                     Foto Vladimír Kozel

Most Na Plášti       Foto Vladimír Kozel 
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Já bych ale doporučoval pokračovat 
rovně historickou uličkou zvanou Lat-
rán cca 200 m až k Červené bráně. 
To abychom si neroztrhli prohlídku 
hradu a zámku. 

Průchod hradem a zámkem 
Po vstupu Červenou bránou se ocit-
neme na prvním nádvoří, kde dříve 
bývaly solnice, konírny, lékárna a staré 
purkrabství s kovárnou a pivovarem. 
Překvapí nás svou rozlehlostí a úžasně 
příjemnou atmosférou. Je to nejstarší 
část hradu. 
Ani druhé nádvoří s kašnou nepůsobí 
nijak stísněným dojmem a jeho roz-
lehlost je až překvapující. Zdejší objek-
ty kdysi plnily úřednickou a provozní 
funkci související se správou hradu a 
panství. 
Třetí nádvoří již prozrazuje, že skála 
pod ním má určité rozměry, za které 
nešlo zajít. 
Je zvláštní, že jeho krása jako by pra-
menila odjinud. Renesance oživila 
strohé fasády nástěnnými malbami 
nizozemského malíře Gabriela de Blon-
de. Nahrazovaly obvyklý rejstřík archi-
tektonických prvků dokonalou iluzí 
bosovaných kvádrů, sloupů a nik. 
Podobně je řešeno i čtvrté nádvoří, 
které nás překvapí svojí barevností, 
a  především při slunném dni si připa-

nádhernou a rozlehlou zahradou fran-
couzského typu se starými stromy, 
živými ploty a vzácnými květinami.   

Divadlo s otáčivým hledištěm 
Na konci zahrady je útvar, který nebude 
po takové kráse zpočátku příliš lahodit 
oku. Přesto po chvíli, když si předsta-
víme herce, kulisy a diváky, je to přínos 
dneška a patří sem - divadlo s otáčivým 
hledištěm.  
A tak to všechno do sebe zapadá jako 
ozubená kolečka v hodinách. 
Prostě krása.   

Kam v okolí Českého Krumlova 
V okolí Českého Krumlova je nespočet 
zajímavých míst, které stojí za to, 
abychom je navštívili.  
Doporučil bych projet kouzelným údo-
lím Vltavy na hrad Rožmberk (24 km/
26  min.) a pak pokračovat na Vyšší 
Brod. 
Těsně za ním najdeme směrem na Lip-
no zajímavý útvar, který vnikl v době 
ledové - Čertovu stěnu (8 km/10 min.). 
Ale míst, které stojí za prohlídku, je tu 
mnohem víc.  
Můžeme vyjet lanovkou na Kleť, navští-
vit klášter Zlatou Korunu, nebo zříce-
ninu hradu Dívčí Kámen. 
Slunce v duši!  

Vladimír Kozel

dáme jako v pohádce. Je to práce jiného 
malíře, ale je jasné, že oba autoři 
čerpali inspiraci z římských dějin.  
Na čtvrtém nádvoří byly dislokované 
nezbytné provozní místnosti, předev-
ším v suterénu a přízemí blíže k bráně 
Na Plášti, kudy se do hradu vstupovalo 
od západu. 

Most Na Plášti 
Jakmile ze stísněného nádvoří vstou-
píme na most Na Plášti ocitneme se v 
jiném světě. Zažíváme pocit osvobození 
a touhy rozletět se do volného pros-
toru. Výhledy na středověké město za 
řekou jsou nádherné, a ještě k tomu to 
úchvatné nebe… Zámek a město z 
těchto míst na nás zapůsobí jako nějaké 
kouzlo.  
Zahrada francouzského typu 
V tomto místě nabudete pocit, že už 
máte všechno za sebou, a nic nového 
vás nemůže překvapit, ale jste na omy-
lu. 
Za příkopem v areálu zahrady byl 
vystavěn velký objekt palácového typu 
tzv. Renesanční dům, který uzavřel páté 
nádvoří. Dříve tu byla i velká voliéra se 
zpěvným ptactvem a oranžerie (vytá-
pěný skleník, kde se přes zimu ochra-
ňovaly vzácné a choulostivé rostliny-
citrusy, palmy atd.). A za těmito posled-
ními stavbami budeme překvapeni 

Latrán                                                 Foto Vladimír Kozel
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Noví majitelé   
 Příchod mocného rodu Valdštejnů vyvolal u Strašeckých 
neklid. Nešlo již o zástavního pána s omezenými a do-
časnými právy, ale o vrchnost, která Křivoklátsko za určitých 
podmínek koupila. Panovník si sice ponechal právo 
zpětného trhu, avšak Valdštejnové úspěšně pracovali na tom, 
aby jim panství zůstalo jako dědičný majetek s nezcizitelným 
a trvalým vlastnictvím. Po smrti císaře Leopolda I. v roce 
1705 se začalo vyjednávat o vyplacení křivoklátského 
panství zpět do rukou státu, to se ale už nikdy nestalo. Jan 
Josef z Valdštejna, který dominiu vládl v  letech 1708–1731, 
udržoval velmi těsné kontakty s císařskou rodinou a samotný 
Karel VI. mu byl velmi nakloněn. Valdštejn také pro 
panovníka a jeho rodinu pořádal na Křivoklátsku vznešené 
hony.   
 Jan Josef z Valdštejna měl pouze jedinou dceru, Marii 
Annu, manželku Josefa Viléma z Fürstenbergu (1699–1762). 
Při převodu dominia na tuto bohatou dědičku byl majetek 
odhadnut na 1 milion zlatých. To ovšem bylo pro české 
stavy, sdružené na zemském sněmu, velké sousto a zájem 
o návrat Křivoklátska vzdali, i když Marie Anna musela vložit 
do státní pokladny dalších 200 000 zlatých. V roce 1734 tak 
konečně došlo ke zrušení práva zpětného trhu a Křivoklátsko 
se stalo alodním statkem s nezpochybnitelným dědičným 
právem. V roce 1756 odkázala Marie Anna Křivoklátsko 
svému synovi Karlu Egonovi I. z Fürstenbergu  (1729–1787) 
a dominium bylo se svolením Marie Terezie prohlášeno za 
rodinné svěřenství (fideikomis) pro mužské potomky 
Fürstenbergů. Od roku 1762 začal tento rod užívat knížecí 
titul, kterým se zařadil mezi 
nejvyšší říšskou aristokracii. 
Panství se zaskvělo novým les-
kem. Ten dodnes připomínají kní-
žecí korunky se zlatým křížkem 
na různých pomnících v Kři-
voklátě a okolí.    

Pod Valdštejny  
 V roce 1686 začali Valdštejnové 
přebírat křivoklátský majetek, 
včetně všech zámků, dvorů, vsí 
a  obou měst, Unhoště a Nového 
Strašecí. Unhošť má zapsaný 
povinný roční plat 57 zlatých, 
Strašecí 37 zlatých. Měšťané 
nadšeni nebyli, František Vacek 
mluví o jistém překvapení. Nic-
méně město dostalo možnost se 
k  záležitosti vyjádřit, a to spe-
ciální komisi, která převod pan-
ství vyřizovala, a která tudíž 
neměla žádné pravomoci do vzta-
hů mezi vrchností a poddanými 
zasahovat. Nové Strašecí se od-
mítlo Valdštejnům poddat a trva-

lo na tom, že podléhá panovníkovi, jak to zaručují privilegia.  
 Dne 13. ledna 1686 sepsali Strašečtí v tomtéž smyslu 
žádost k samotnému císaři, která se v německém konceptu 
dochovala mezi korespondencí v městském archivu. Měšťané 
si v ní stěžovali na Schwarzenbergy, že umenšovali a obchá-
zeli jejich práva a přetěžovali je daněmi a pobyty vojáků. 
A to šlo pouze o zástavu. Rozhodně uvedli, že v ochranu JM 
hraběcí pana z Valdštejna poddat se nemůžeme, a připomněli 
žádost o potvrzení privilegií z roku 1680, když byl císař 
v  Praze. Tehdy se údajně potvrzení připravovalo, ale k pí-
semnému vyhotovení nedošlo, protože panovník narychlo 
kvůli epidemii hlavní město opustil. 

 Stejné postoje jako Strašečtí proje-
vila i Unhošť. Leopold I. na žádost 
z  ledna 1686 reagoval výnosem, 
v  němž se snažil oba žadatele 
uklidnit a připomněl právo zpětné-
ho trhu a podřízenost křivoklát-
ského hejtmana české komoře. Nic 
z  toho ovšem neplatilo a ve sku-
tečnosti Strašecí a Unhošť už trvale 
považoval za poddané Valdštejna. 
Město zůstávalo v opozici, kterou 
projevilo alespoň tím, že odmítlo 
účast na instalaci nového křivo-
klátského hejtmana na hradě. 
Úředníci ovšem danou pozvánku 
brali jako oznámení a pokládali 
přítomnost strašeckých předsta-
vitelů za povinnou. Jejich postoj 
proto považovali za neposlušnost.  
 Město však muselo fungovat a s 
vrchnostenským úřadem spolu-
pracovat. Na Křivoklát odvádělo 
daně, představitelé obce byli povo-
láváni k úředním jednáním a křivo-
klátský hejtman dál musel zajišťo-

HISTORIE
Ach, ta vrchnost! (pokračování)

Lovecký vůz císaře Karla VI. z roku 1723 s otáčivým křeslem (Křivoklát)

Jan Josef z Valdštejna
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vat renovace městského úřadu. Pod valdštejnskou vrchností 
se tak poprvé stalo na jaře 1687. Z korespondence s hejtma-
nem Petrem Pátkem vyplývá, že předtím byl úřad instalován 
31. 5. 1683, a to v počtu dvanácti konšelů, jak bylo obvyklé. 
O tři léta později jich úřadovalo už pouze osm: Jan Komárek 
byl v září 1684 „svržen“ z funkce primátora i konšela, jeden 
konšel rezignoval (Samuel Hubatý) a dva zemřeli (Mikuláš 
Svoboda, Ondřej Fetter). Ze čtyř obecních starších zemřel 
Michael Richter. K městskému úřadu se řadil ještě městský 
rychtář a tři kostelníci.  
 Stejné počty (12 konšelů, 4 obecní starší, 1 rychtář, 4 kos-
telníci) byly zachovány i při první valdštejnské obnově dne 
22. 2. 1687. Pět nových konšelů pocházelo z předchozí rady, 
kam navíc pronikl i bývalý městský rychtář Jan Cihla. 
Primátorem se stal zcela nový člověk, František Cimmerman. 
Obecní starší byli vyměněni všichni. Volbu vykonalo pět 
volitelů z řad měšťanů a potvrdil ji na místě vrchnosti 
křivoklátský hejtman a patrně i česká komora. V zastoupení 
hejtmana Pátka přijel úřad obnovit do Nového Strašecí dne 
3. dubna toho roku inspektor panství Jan Mayer z Ober-
schellangu. Z dochovaných protokolů je patrné, že renovace 
se poté konaly obvykle jednou za tři roky. Schvaloval je už 
samotný Valdštejn, poté Marie Anna z Fürstenbergu a po ní 
její potomci.      

Příchod nových časů   
 Osmnácté století přinášelo změny ve vztazích poddaný – 
vrchnost – stát. Posledně uvedená složka se postupně 
nasouvala mezi první dvě a vrchnostem ubírala kompetence. 
Úloha státu se v našem případě ukázala jako zásadní už 
v  závěru 17. století, když došlo k převodu Křivoklátska 
ve  směru od předchozí zástavy k alodnímu statku 
a  fideikomisu. Strašeckým císař zdůraznil, že se ocitli 
pod ochranou nového majitele, a považoval za správné tento 
vztah respektovat. Valdštejnové se tak nazývali ochrannou 
vrchností.  
 Císař toto prezentoval Strašeckým ve dvou privilegiích 
vydaných 13. prosince 1700, kde potvrdil dosavadní výsady a 
trhy. Strašecké označil jako předešle 
komorní, avšak nyní poddané. Valdštejny tu 
výslovně jmenuje jako strašeckou vrchnost 
s tím, že se zavázali dodržovat všechna 
privilegia obce, což městu nebude na 
újmu. Císař prohlásil, že nadále bude 
obnovovat, schvalovat a potvrzovat stra-
šecká městská práva. To se skutečně stalo 
a čeští panovníci v této činnosti ve vztahu 
k našemu městu skutečně pokračovali. 
Nicméně se také ukazoval další trend: 
Stará privilegia, jež mnohdy kotvila ve 
středověku, nevyhovovala novým pomě-
rům, charakterizovaným větší byrokracií, 
centralismem a omezováním dosavadních 
svobod. Příchozí systém osvícenského 
absolutistického státu tento trend jenom 
podpořil.    
 Nové Strašecí tedy spadlo mezi tak 
zvaná ochranná města. Měšťané byli 

osobně svobodní, ale vázaní určitými povinnostmi k ochran-
né vrchnosti, která si zachovávala dohled nad správou úřadu. 
Obec se s tím nevyrovnávala snadno, dovolávala se opa-
kovaně svých starých práv a bránila se tlaku shora. Také 
proto se Strašecí často samo nazývalo městem svobodným, 
císařským nebo královským, a pokud byla příležitost, 
neváhalo se s vrchnostenskými úředníky pustit do křížku. 
Spory musela někdy řešit i samotná vrchnost.  
 V pramenech jsme natrefili na dnes již úsměvné pokárání 
z  roku 1722 za to, že se město Nové Strašecí nedostatečně 
před valdštejnskou vrchností tituluje. Jan Josef z Valdštejna 
se ohradil před křivoklátským hejtmanem, že se město 
podepisuje pouze formulí poslušný purkmistr a rada, nikoli 
věrně a poddaně poslušný purkmistr a rada. Dále vyžadoval, 
aby vrchnost byla označována jako ochranlivá. Hejtman 
Strašeckým sdělil, že pokud by město tuto závažnou 
skutečnost opomíjelo, nebude jeho korespondence ze strany 
vrchnostenského úřadu vyřizována. František Vacek pak ve 
své jedinečné monografii přinesl mnoho dalších příkladů 
z počátku 18. století, kdy město odmítlo žádost, podnět nebo 
i nařízení z vrchnostenského úřadu s odkazem na porušování 

starých práv.   
  V rámci této nové situace tedy zůstává 
otázka, jak interpretovat platnost a uží-
vání novostrašeckých privilegií. Císař 
Josef II. městu v letech 1783 a 1789 před-
chozí výsady s určitými aktualizacemi 
potvrdil. Nové Strašecí dál nazývá ochran-
ným městečkem a zdůrazňuje, že nechce nic 
ubírat na vrchnostenských nebo krá-
lovských právech. Císař František  II. 
v  poslední panovnické konfirmaci uvedl, 
že strašecká privilegia platí, pokud neod-
porují současnému nebo budoucímu 
zemskému zřízení. Časy se změnily a stře-
dověku odzvonilo. Město muselo dál 
respektovat ochrannou vrchnost a zároveň 
přijmout novou podobu státního dohledu, 
ztělesňovaného krajským úřadem.     

                                                         Jan Černý 
                                             (dokončení příště)

HISTORIE

Alianční erb Fürstenberků a Valdštejnů s knížecí korunou umístěný 
nad portálem zámecké kaple v Lánech

Závěr protokolu o renovaci měst-
ského úřadu z roku 1725 s podpisem 
Jana Josefa z Valdštejna
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Zlatá chvíle v lučním tichu

Mám ráda letní brzká rána, kdy je v pří-
rodě vše takové čisté, neposkvrněné. 
Cítím, že procházky v těchto časných 
hodinách přímo duši oblaží. Cestou 
na zahradu si utrhnu pár lístků či květů, 
které mě zrovna přivolají. 
Nejčastěji jsou to byliny, které jsou 
právě ve fázi své největší záře a energie. 
Květy šípkové růže, levandule, lístky 
meduňky, jitrocele, malin si dám sa-
mostatně, jindy společně. 
Už když je vkládám do skleněné konvi-
ce se moje srdce povznese nad krásou 
a rozmanitostí tvarů, barev i vůní. Zaliji 
studenou filtrovanou vodou a nechám 
skleněnou karafu na slunci několik 
hodin. 
V nápoji se spojuje síla slunečního 
světla, která umocňuje léčivé vibrace 
rostlin. Během odpoledne mám výbor-
nou tekutinu na zahnání žízně. Část 
vody si odlévám do flakonku s rozpra-
šovačem a používám na osvěžení pleti. 
Celé léto si takhle dělám růžovou 
pleťovou vodu.   

Jahodové knedlíky z jáhel 
Jíte v létě rádi jahodové nebo meruň-
kové knedlíky? A máte pocit, že bílé 
pšeničné mouky konzumujete více, než 
byste chtěli? Zde je jedna alternativa.  
Těsto vytvoříme z jáhel a kukuřičné 
nebo pohankové mouky. 
1 hrnek opraných jáhel 
1,5 až 2 hrnky vody (sledujte obal – každý 
druh jinak absorbuje) 
špetka soli 
asi 5 lžic kukuřičné hladké nebo pohan-
kové mouky (podle potřeby) 
Jáhly vložíme do mísy a ve studené 
vodě promyjeme. Přendáme do hrnce, 
zalijeme studenou vodou a osolíme. 
Přiklopené pomalu vaříme 15 min. Ne-
mícháme. Vyklopíme je do mísy, nechá-
me trochu vystydnout, přimícháme 
mouku a vypracujeme těsto.  
Následně postupujeme stejně jako 
u  těsta z klasických surovin. Z kousku 
těsta uděláme na navlhčené dlani 
placičku a ovoce zabalíme. Knedlíky 
vkládáme do vařící osolené vody. 
Jakmile vyplavou, vyndáme je z hrnce. 
Servírujeme, jak jsme zvyklí s tvarohem 
a smetanou nebo můžete vyzkoušet 

nu, žaludek i ledviny. Doporučují se při 
chudokrevnosti a také při cukrovce. 
Jsou vhodné pro lidi trpící kandidou. 
Malým dětem je můžeme zařadit hned 
po rýži jako další příkrm. 
Snadno žluknou, proto pozor při ná-
kupu, zvlášť u jahelných vloček nebo 
mouky. 
Velmi záleží na kvalitě, proto dopo-
ručuji kupovat jáhly v biokvalitě. 
Můžete je uvařit bez předešlého namo-
čení, ale já jsem za více než patnáct let 
experimentování s jídlem zjistila, 
že všechny obiloviny jsou chutnější, vý-
živnější a stravitelnější, když je předem 
na 12 hodin namočím. 

Vítací roláda hotová raz dva tři 
Lehoučká letní roláda, ve které chutnají 
nejen dary ze zahrádek, ale i z našich 
lesů. Nasbírejte si společně s dětmi 
borůvky, ostružiny… a pak upečte tuto 
dobrotu.  
7 vajec z dobrého chovu (rozdělíme na 
žloutky a bílky) 
6 + 1 lžíce rapadury (sušená třtinová 
šťáva) nebo kokosový, třtinový cukr 
1 smetana ke šlehání 
asi 20 jahod nebo jiné ovoce do rolády 
(borůvky, maliny, broskve, hrozno) kousek 
ztuhlého másla na potření pečícího pa-
píru 

moji oblíbenou verzi. Knedlíky pokapu 
rozpuštěným kokosovým tukem, posy-
pu opraženým kokosem a na závěr po-
liji malým množstvím rýžového sirupu. 
Co zbude po uvaření na dně hrnce, pře-
cedím přes sítko a následně využívám 
třeba do kaše nebo polévky. 
Tip: Z těsta zkuste i malé knedlíčky, 
které si můžete dát jako zavářku do po-
lévky anebo šišky. 
Ty jsou výborné posypané mletým má-
kem a přelité rozpuštěným kokosovým 
tukem nebo ghíčkem (přepuštěným 
máslem). 
Pokud byste měli obavy, že vám těsto 
nebude držet, můžete se pojistit a při-
dat do něho 3 lžíce kukuřičného škrobu. 

Jáhly 
Patří mezi velmi dobře stravitelné 
obiloviny. Vznikají odstraněním slupky 
z prosa. Měli je v oblibě už staří Slo-
vané. Spolu s pohankou patřily k nej-
běžnějším potravinám, které se u nás 
po celá staletí běžně jedly. 
Jsou velmi výživné, bezlepkové a pro 
svůj vysoký obsah minerálních látek 
jsou nejméně zakyselující obilovinou. 
Obsahují železo, fosfor, hořčík, vápník, 
křemík a vitamíny sk. B. Patří mezi 
nejméně alergizující obiloviny a podle 
čínské medicíny posilují slinivku, slezi-

Vítací roláda                           Foto archiv autorky
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Na plech dáme pečící papír a tuhým 
máslem po něm přejíždíme, až je pokryt 
tenkým filmem.  
Zapneme troubu na 180 °C. Ve větší 
míse vyrobíme ze 7 bílků a 1 lžíce 
rapadury nebo jiného sladidla tuhý 
sníh.  
Pak ušleháme žloutky a 6 lžic rapadury 
do pěny (metly nemusíme mýt). Zvo-
líme obrácený postup a do sněhu vlije-
me našlehané žloutky, jde to velmi 
dobře promíchat. 
Rovnoměrně rozprostřeme na vymaza-
ný pečící papír a dáme do vyhřáté 
trouby na 10–12 min. Troubu neotví-
ráme. Po 8 min. zkontrolujeme (každá 
trouba peče jinak). Placka by měla být 
nadýchaná a krásně růžová. Sundáme 
i s pečícím papírem z plechu a necháme 
vychladnout. Potřeme ušlehanou sme-
tanou, poklademe omytými jahodami 
nebo jiným ovocem, zatočíme pomocí 
pečícího papíru a dáme vychladit nej-
lépe přes noc. Vše se krásně propojí 
a dobře se krájí.  
U nás se vždy sní na posezení. Je to 
letitý rodinný recept, který jsem dělala 

Do pokrmů se přidávají na závěr vaření 
před jeho dokončením. Ochucujeme 
jimi polévky, omáčky, pomazánky, du-
šenou zeleninu, zálivky, dipy.   

Salátová tamari zálivka  
2 lžíce tamari 
4 lžíce olivového oleje 
1 lžíce jablečného nebo balzamikového 
octa 
hrstka kešu ořechů 
Rozmixujeme a máme výbornou záliv-
ku na salát nebo na ochucení uvaře-
ných jáhel, quinoy…  
Příroda to má skvěle vymyšleno a nača-
sováno. V létě nás vyživuje záplavou 
světla, tepla, pestrou krásou a vůní 
květů i šťavnatými plody.  
Stačí se dobře dívat a pozorně vnímat. 
Jsou to živé obrazy, které mění a maluje 
sama příroda.  

 
Podle přirozeného rytmu nežijí jen 
zvířata a rostliny, ale i naše těla a 
duše.  

Ivana Pedálová

o prázdninách, když byly děti malé 
a přijížděly od babiček, z táborů apod., 
a touhle dobrotou jsem je vítala domů. 
Je opravdu velmi jedlá, raz dva hotová 
a vždycky chutnala i všem návštěvám. 
Jíme, abychom žili a nežijeme, aby-
chom jedli. 
Dochucovadla 
Dalšími mými pomocníky při dochu-
cování jídel jsou přírodně fermen-
tované sójové omáčky shoyu, tamari 
a  hrachová tamari od české firmy Ko-
jibakers. S běžnými sójovými omáčkami 
nemají pranic společného. Neobsahují 
cukr, glutamát ani jiné nepatřičné látky.  
Shoyu se vyrábí tradičním kvašením 
rozdrcených sójových bobů, pšenice, 
mořské soli a fermentačních kultur. 
Kvasí se cca 2 roky.  
Tamari vzniká jako vedlejší produkt při 
výrobě misa. Navíc je oproti shoyu bez-
lepková. Obě obsahují enzymy, mine-
rály a vitamíny.  
Česká hrachová tamari je vyrobená 
bez sóji z bio hrachu a vlastní komekoji. 
Je také přirozeně bezlepková, nefiltro-
vaná a bez alergenů.  



- *  -30

SPORT

Letní akademie míčových sportů
Nemáte pro děti ještě sportovní program 
na prázdniny?  
Neměli byste proto minout LETNÍ AKA-
DEMII MÍČOVÝCH SPORTŮ, kterou or-
ganizují KELTI NOVÉ STRAŠECÍ.  

 
Kelti jsou sice basketbalový klub, ale 
program pro děti bude pestrý a zaměří 
se vedle basketbalu i na další míčové 
sporty.  
Cílem je, aby si děti ve věku 6 - 11 let 
program po celých pět dní užily a vy-
zkoušely si různé druhy míčových 
sportů.  
Připravené jsou vedle sportovní přípra-
vy a her také různé soutěže a výlet. 
O kompletní program se starají licen-

Program: 
Sportovní aktivity 
Každodenní míčové tréninky 
Soutěže, turnaje 
Všestranný rozvoj – obratnost, ry-
chlost,koordinace pohybu 
Kondiční tréninky pod vedením pohy-
bové specialistky pro děti a dospělé 
(spolupráce se studiem Cvička), 1x ce-
lodenní výlet 
Počet míst je vzhledem k zachování 
kvality sportovních aktivit omezen. 
Další info: Lucie Lédlová (724 979 933), 
Hedvika Grillová (605 711 701) 
Kontakt pro registraci: 
kelti@nsbasket.cz           

      Jiří Nikodým

cované trenérky Keltů Nové Strašecí 
Lucie Lédlová a Hedvika Grillová spo-
lečně s certifikovanou lektorkou Kate-
řinou Tučkovou. 

 
Informace: 
pro děti ve věku 6–11 let (skupiny roz-
děleny dle věku) 
Termín: 26. – 30. července 
Čas: 8–16 hodin 
Místo: Nové Strašecí – hala Bios a 
přilehlý areál, sportovní areál Na 
Kocourku 
Cena: 2 200 Kč (oběd, 2x svačina, celo-
denní pitný režim, pomůcky, celodenní 
výlet, fotodokumentace z kempu) 

T-Mobile Olympijský běh, který se každoročně koná na desít-
kách míst po celém Česku, míří opět i do Strašecí.  
Akce se kvůli vládním omezením uskuteční v náhradním 
termínu ve středu 8. září 2021. 
Účastníci se tak potkají na startu přesně měsíc po zakončení 
olympijských her v Tokiu. 
Všichni, kteří se chtějí do akce zapojit, se mohou už nyní 
přihlásit na www.olympijskybeh.cz. 
“Věříme, že v září budeme moct vyběhnout naplno v co nej-
větším počtu běžců. Navíc i spolu s olympioniky, kteří už tou 
dobou budou zpátky z Olympijských her v Tokiu a mohou se tak 
k šíření olympijských myšlenek pohybem připojit,” řekl 
generální sekretář ČOV Petr Graclík. 
Cílem letošního T-Mobile Olympijského běhu bude co nej-
více znovu nastartovat sportování dětí i dospělých.  
Pro všechny dospělé běžce je navíc připravena motivační no-
vinka - dřevěná medaile, kterou zajistil titulární partner akce 
T-Mobile. 

"Mám radost, že právě naše medaile ocení a umocní každý 
běžecký zážitek po celé republice,“ říká Ladislav Báča, ředitel 
marketingové komunikace společnosti T-Mobile ČR. 
Olympijská myšlenka prostřednictvím běhu ožívá již přes 
třicet let a může u toho být každý. Stačí běžecké boty a chuť 
vyrazit.  
Po celé zemi se uskuteční desítky běžeckých akcí a nebude 
chybět ani závod ve Strašecí, který nabídne trasu na 6 km.  
Všechny běhy odstartují v 18 hodin, a to přímo z éteru Čes-
kého rozhlasu Radiožurnálu. Běhy se konají jako oslava celo-
světového Olympijského dne, který je zároveň výročím zalo-
žení Mezinárodního olympijského výboru. Do Česka přinesl 
myšlenku Olympijských běhů v roce 1987 Emil Zátopek. 
Část startovného jde na podporu charitativní činnosti České 
olympijské nadace, jež umožňuje sportovat dětem ze sociál-
ně slabších rodin. V roce 2020 se takto vybralo 500 tisíc Kč. 
Registrace probíhají na www.olympijskybeh.cz.  
Startovné začíná na 250 Kč. 

Šíření olympijských myšlenek podpoří i Nové Strašecí

mailto:kelti@nsbasket.cz
http://www.olympijskybeh.cz
http://www.olympijskybeh.cz
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VZPOMÍNKY, UPOUTÁVKY

„Kdo v srdcích žije, neumírá.“  
Dne 2.června uplynou 2 roky,  
kdy nás navždy opustil pan Jiří Drvota. 
S láskou a úctou vzpomínají syn Jirka 
s manželkou, vnoučaty a pravnoučaty, 
Daniela, bratr Vladislav s rodinami, 
rodina Adeltova a Ryssova.

Dne 19. června uplynulo již šest let, 
kdy nás navždy opustil náš milovaný 
tatínek, dědeček a pradědeček 
pan Václav Knobloch.  
Kdo jste ho znali a měli rádi, 
vzpomeňte s námi. 
S láskou stále vzpomíná dcera s rodinou.

Dne 8. června to bude již 20 let,  
kdy nám zůstal jen ve vzpomínkách 
pan Jaroslav Riedel z Nového Strašecí. 

 
Stále vzpomínají manželka se synem.

Dne 7. června uplyne pět let, 
co nás navždy opustil náš tatínek  
Jaroslav Urban z Rynholce. 

Stále vzpomínají dcery 
Jana a Světlana s rodinami.

Do fotbalového nebe odešel další skvělý kamarád 
Fotbalový oddíl Sokol Nové Strašecí oznamuje všem svým členům, hráčům i příznivcům 
velmi smutnou zprávu. V neděli 2. května nás nečekaně opustil náš člen, bývalý hráč 
a úspěšný trenér Ota Fiala. Opustil nás nečekaně ve věku 65 let. Byl to obětavý brankář, 
trenér dorostu a pracovitý člen výboru oddílu kopané, který vždy pomohl v jakékoli 
situaci. Pro nás všechny to byl především skvělý člověk a kamarád.  
Otíku, odešel jsi moc brzy. Nikdy na tebe nezapomeneme. 

Fotbalový oddíl Sokol Nové Strašecí
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